
 

CASTELLAR DEL VALLÈS

760
DEL 19 AL 25 DE JULIOL DE 2024

Setmanari d’informació local

 

‘LA ROJA’ AIXECA PASSIONS  ||   La brillant manera de guanyar l’Eurocopa ha enganxat noves generacions d’aficionats al futbol a la selecció espanyola, que no aconseguia cap gran campionat des 
del 2012. Castellar també es va afegir a l’entusiasme generat per un equip liderat pels joves Lamine Yamal i Nico Williams i un miler de persones van veure la final en una pantalla gegant. || Q. PASCUAL

AJUNTAMENT  | P02

L’Ajuntament dona a conèixer
el programa de Festa Major
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tema de la setmana cultura i lleure

Una Festa Major “Coti x Coti”
The Tyets són els caps de cartell per a una festa grossa amb més de 100 actes que començarà el 6 de setembre

The Tyets, possiblement el grup 
català més popular de les darreres 
temporades, serà el reclam princi-
pal de la Festa Major de Castellar 
d’aquest 2024, que tindrà lloc entre 
el 6 i el 9 de setembre i que també 
comptarà amb les actuacions de Dr. 
Calypso i Roger Padrós, entre molts 
altres noms de la moguda musical 
catalana. La festa gran aposta un 
any més per combinar les activitats 
promogudes per entitats, la cultura 
popular i tradicional i diverses pro-
postes d’espectacles musicals, fami-
liars i de carrer. The Tyets portaran 
el seu potent directe a la plaça de la 
Fàbrica Nova dissabte 7 de setem-
bre. La formació actua per segona 
vegada a Castellar –ja ho va fer en 
l’edició de 2021 de la Festa Major–, 
després d’haver-se convertit en el 
grup català del moment gràcies a 
èxits com “Coti x Coti” o “Olívia”. 
Per la seva banda, Dr. Calypso serà 
un dels atractius  de la programació 
de Vilabarrakes diumenge 8 de se-
tembre. El mateix diumenge, actua-
rà a la plaça d’El Mirador el cantant, 
compositor i pianista Roger Padrós, 
que presentarà el seu segon disc, A 
contrallum i que justament fa uns 
mesos va estar preparant la gira 
que el portarà a Castellar a l’Audi-
tori Municipal Miquel Pont.

seguici popular i carrers engalanats

Les activitats de cultura popular 
i tradicional tornaran a tenir un 
protagonisme destacat durant els 
dies de Festa Major. Per segon any 
consecutiu, s’organitzarà un segui-
ci popular per donar la benvingu-
da a la festa. La iniciativa, que es 
va estrenar l’any passat amb molt 
d’èxit, comptarà amb la participa-
ció de diverses entitats del muni-
cipi, com Acció Musical Castellar, 
l’Agrupació Sardanista, el Ball de 
Bastons, el Ball de Gitanes, els 
Castellers de Castellar, la Víbria, 
les Espurnes i els Gegants de l’Es-
bart Teatral i els gegants i el grup 
d’Atabalats de l’AFA IE Sant Este-
ve. Totes recorreran divendres 6 de 
setembre al vespre diversos carrers 
fins a arribar a la plaça Major i en-
llaçar amb l’espectacle inaugural 
de la Festa Major, titulat L’Orques-
tra impossible, a càrrec de Marcel 
Tomàs & Cascai Teatre – Girona 
Jazz Project, que fusiona música, 
teatre i humor. 

També repeteixen els carrers 
engalanats, recuperats l’any pas-
sat per part de diversos veïnats i 
que havien estat el pal de paller de 
les festes majors dels anys vuitan-
ta i noranta. Aquest 2024 es torna-
ran a guarnir quatre espais de la via 
pública: l’Associació Veïnal del Casc 
Antic engalanarà el tram del carrer 
de la Sèquia, entre els carrers del 
Puig de la Creu i de les Roques, amb 
la proposta Del Puig al riu; la Mitja 

 Redacció

L’alcalde de Castellar, Igansi Giménez, i la regidora de Cultura, Joana Borrego, sostenint la sèrie de cartells d’enguany, creats  

per la Unitat d’Imatge de l’Ajuntament, que representa persones compartint l’experiència de la festa. Per simbolitzar aquest 

concepte s’han generat diverses imatges a partir de retalls de diferents personatges amb la tècnica del collage. || M. PÉREZ

Oriol de Ramon i Xavier Coca són els components de The Tyets. || CEDIDA

+ FESTA MAJOR

L’escenari de               
Vilabarrakes tindrà 
Dr. Calypso, Svetlana 
i Mama Dousha

A banda dels caps de cartell de l’esce-
nari principal de Festa Major a la plaça 
d’El Mirador, la música també estarà 
molt present a l’espai de l’entitat 
Vilabarrakes, al Pla de la Bruguera, 
el punt de trobada per als amants 
de la festa més desfermada, siguin 
joves o no tan joves. El programa de 
Vilabarrakes ha previst les actuacions 
del grup guanyador de la Batalla de 
Bandes de Cal Calissó, que es donarà 
a conèixer aquest cap de setmana, 
Bro Hymns, Mama Dousha, Svetlana 
i DJ Tofu, Arc de Triomf i Femme 
Versions i els DJs locals Roger Murgó, 
Jordi Vilà i Manuel Lobato. El plat fort 
d’aquest escenari serà Dr. Calypso. 
Es tracta d’una de les formacions 
més veteranes del panorama musical 
d’ska i reggae, que celebra enguany 
el seu 35 aniversari. Però també 
caldrà tenir en compte la saba nova de 
grups com Svetlana i Mama Dousha.

“La cultura popular i tradicional 
continuarà sent un dels pilars de 
la Festa Major, ja que tindrem cas-
tellers, correfoc infantil i d’adults, 
sardanes i cercaviles bastonera, ge-
gantera i de la banda i majorets”, ha 
explicat Borrego. La regidora ha re-
marcat també que “just aquest any 
que es compleix el centenari de la 
primera ballada bastonera a Cas-
tellar, també és farà el lliurament 
de la Medalla de la Vila a l’entitat 
Ball de Bastons”.

Un altre escenari destacat serà 
el de la plaça d’El Mirador, on, a 
banda de l’espectacle inaugural i 
del de Roger Padrós, es podrà gau-
dir del concert de La Loca Histeria, 
un grup de versions que ofereix un 
repertori de clàssics universals i de 
totes les èpoques musicals amb molt 

Galta decorarà el carrer de l’Ermot 
(entre Virgen de la Cabeza i Baixa-
da de Palau) amb el lema Harry Pot-
ter i l’orde de la mitja galta; El Puja-
let engalanarà la placeta del carrer 
de les Bassetes amb la proposta El 
txupinassu del Pujalet; i, finalment, 
la Fundació Obra Social Benèfica 
ha triat el tema Les Olimpíades per 
guarnir el pati del centre ubicat al 
carrer del Mestre Ros. 

El programa d’enguany inclou 
un total de 100 activitats, entre les 
quals destaquen gairebé una tren-
tena d’espectacles musicals i escè-
nics, 18 activitats esportives i 17 ac-
tivitats adreçades al públic familiar. 
La regidora de Cultura, Joana Bor-
rego, ha volgut subratllar en la pre-
sentació del programa que la Festa 
Major “manté un model d’èxit que 
dona cobertura a totes les franges 
d’edat i que inclou una gran diver-
sitat de propostes per a tots els 
gustos que es podran veure a esce-
naris distribuïts per tot el poble”. 
“Tot plegat és possible gràcies a 
la implicació de moltes persones 
que formen part del teixit asso-
ciatiu, de diversos treballadors 
municipals de diferents regido-
ries, i altres persones voluntàri-
es”, ha afegit.

Seguint la línia d’anys anteri-
ors, les activitats promogudes per 
les entitats representen pràctica-
ment dues terceres parts del progra-
ma, una quarta part són organitzades 
per l’Ajuntament, mentre que el 12% 
restant correspon a la iniciativa de di-
versos privats, informa el consistori. 

d’humor, dinamisme i, fins i tot, un 
toc de surrealisme. D’altra banda, 
a la plaça de Cal Calissó s’hi podran 
veure les actuacions de la Castellar 
Swing Band i del trio barceloní de 
música folk River Omelet, mentre 
que els jardins del Palau Tolrà aco-
lliran el concert de Guillem Roma, 
que presentarà el seu cinquè disc, 
Postureo real, i les havaneres d’Els 
Pescadors de l’Escala.

Una de les novetats destaca-
des en l’àmbit musical és el canvi 
d’orquestra als tradicionals concert 
popular i gran ball de Festa Major 
que cada any té lloc al Recinte Firal 
de l’Espai Tolrà. Aquest any els dos 
esdeveniments arribaran de bracet 
de l’Orquestra Metropol diumenge 
8 de setembre en lloc de la Princi-
pal de la Bisbal. 

Tampoc faltaran a la cita de 
Festa Major els promotors de la Tro-
bada d’Amics dels 80s, o altres inici-
atives en clau local com l’espectacle 
de l’Associació Casa de Andalucía, 
les actuacions del Kor Ítsia i del Cor 
de Gòspel Di-versions o la 2a mara-
tó de musicals a càrrec d’Espaiart, 
a més del concert del grup Canvi de 
Plans, entre d’altres.

Respecte als espectacles, les 
propostes més destacades seran 
Ballant-la. I tu, com la balles?, a càr-
rec de COSinsART, i l’acte benèfic 
de l’Associació Estel, que consisti-
rà en la representació d’Una estona 
amb Joan Pera, protagonitzada pel  
reconegut actor i humorista. També 
es tornarà a celebrar el vermut mu-
sical i el dinar popular proposat per 
l’Esbart Teatral i amenitzat amb 
l’actuació d’Amb Sense Embuts de 
Ràdio Castellar i la proposta cine-
matogràfica del cineclub, que aquest 
any projectarà la pel·lícula Siempre 
nos quedarà mañana.

D’altra banda, l’oferta per als 
més petits superarà la quinzena 
d’actes, entre els quals no faltarà 
l’Espai Aventura’t, a la plaça de la 
Fàbrica Nova i l’Espai Tolrà. Altres 
plats forts de la programació famili-
ar seran un concert familiar a càr-
rec de Rock per Xics o l’espectacle 
Zloty, de la companyia Pau Palaus. 

Clàssics com el Correlokals, 
activitats esportives com la Cursa 
Popular, l’Street Market de Comerç 
Castellar, el Mercat d’Art o el Cas-
tell de Focs de cloenda també seran 
puntuals a la seva cita.  



DEL 19 AL 25 DE JULIOL DE 2024 03

actualitatfinal eurocopa

La ‘roja’ de Lamine i Nico aixeca passions

La final de l’Eurocopa 2024 es va viure a 
Castellar a través d’una pantalla gegant 
que l’Ajuntament va instal·lar a la plaça 
d’El Mirador per seguir la retransmissió 
en directe que feia La 1 de TVE del partit 
entre Espanya i Anglaterra. 

L’afició, sobretot joves proveït de sa-
marretes de la selecció espanyola i alguns 
amb banderes d’Espanya com a capa, es 
va anar aplegant a la plaça per seguir amb 
atenció els jugadors de la roja. 

Les persones amb diversitat funci-
onal tenien habilitada una zona davant 
de la pantalla, i també es va instal·lar un 
punt lila. Molts dels seguidors de la se-

Una plaça d’El Mirador plena a vessar va acollir la retransmissió de la final de l’Eurocopa amb una pantalla gegant 

lecció van penjar banderes espanyoles a 
les estructures metàl·liques que hi ha a la 
plaça per ambientar el partit, conscients 
que estaven davant d’un partit històric da-
vant d’una Anglaterra farcida d’estrelles, 
però que no ha guanyat mai l’Eurocopa 
,tot i arribar a dues finals consecutives. 

Va ser a l’inici de la segona part quan 
l’engranatge de la selecció espanyola va 
començar a rutllar, després d’una pri-
mera part en què no hi va haver gols. La 
màgia de Nico Williams al minut 47, que 
va aprofitar una assistència de Lami-
ne Yamal per batre Jordan Pickford, va 
fer que Espanya s’avancés al marcador 
i que encengués la passió dels concen-
trats a la plaça. 

L’ambient es va refredar amb el gol 

d’Anglaterra quan quedaven quinze mi-
nuts per al final, però la passió es va tor-
nar a desfermar amb el gol d’Oyarzabal, 
que certificava la quarta Eurocopa del 
combinat nacional de futbol.

L’alegria i l’eufòria es va estendre 
per la plaça quan l’àrbitre va donar el 
partit per acabat. Bengales de futbol de 
color vermell i verd van canviar els colors 
de la nit. Abraçades, càntics i banderes 
onejants van unir els assistents en la ce-
lebració. Algun coet i un castell de focs 
van complementar l’ambient i un parell 
d’aficionats van pujar a la pèrgola  anne-
xa a l’edifici d’El Mirador per proclamar 
als quatre vents la gran fita que acaba-
ven de viure.  

L’afluència de públic, segons infor-

ma la policia local, va ser de gairebé un 
miler de persones. Segons el regidor de 
Seguretat Ciutadana, Pepe Leiva, durant 
tot el vespre i la nit es va viure “bon am-
bient i sense problemes, més enllà d’al-
gun petit incident puntual”. La celebra-
ció un cop acabat el partit va continuar a 
la plaça de Catalunya “on es va traslla-
dar el gruix de la gent que havia vist el 
partit a la pantalla gegant de la plaça 
d’El Mirador”, detalla Leiva. 

Entre els elements amb què va 
comptar l’operació policial per garantir 
la seguretat de les persones va incloure un 
dron, aparell que pot ajudar els cossos po-
licials a gestionar situacions en què es pu-
guin donar “moments de massificació o 
possibles aldarulls”, explica el regidor. 

 Redacció

Són les que es 
van concentrar 
a la plaça d’El 
Mirador per 

veure el partit

PERSONES

1.000

L’afició concentrada a la plaça d’El Mirador celebrant l’avantatge al marcador de la ‘roja’ moments abans que acabés el partit de la final de l’Eurocopa contra la selecció anglesa. || Q. PASCUAL
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MOBILITAT | POLÍGON

Aquest dimarts al matí es duran a terme uns treballs per connectar el car-
rer del Baix Camp a la primera rotonda d’entrada a la vila des de la carre-
tera B-124 (la que té les lletres de “Castellar del Vallès”). Una vegada s’hagi 
obert al trànsit, es disposarà d’una nova via d’entrada i sortida al polígon 
de Can Carner des de la carretera. No està previst que els treballs com-
portin afectacions a la mobilitat de vehicles. Des de l’Associació d’Empre-
saris de Castellar, ASEMCA, se n’ha fet una valoració positiva perquè es 
tracta d’una notícia “molt esperada per les empreses ubicades al car-
rer del Baix Camp”.  || REDACCIÓ

Nova via d’entrada i sortida 
a  Can Carner des de la B-124

SEGURETAT | ENTITATS

Protecció Civil i la Federació d’En-
titats Excursionistes de Catalunya 
(FEEC) posen en marxa un servei 
d’alertes via mòbil que avisarà les 
persones federades de situacions de 
risc o perill com incendis forestals, 
temps violent o emergències sobta-
des que afectin les rutes o activitats 
que hagin notificat prèviament.

Segons la presidenta del Cen-
tre Excursionista de Castellar, 
Carme Pelayo, se’ls va informar 
d’aquest nou sistema “en una reu-
nió virtual de l’àrea de seguretat 
de la FEEC”. Les alertes que envia-

Recurs de Protecció Civil 
per al Centre Excursionista

Una sortida del grup d’escaladors fent la tradicional Pujada del Pessebre. ||  CEC

rà Protecció Civil les rebran les perso-
nes responsables de l’activitat. Aquest 
responsable, així com la resta de parti-
cipants de la sortida, hauran de comu-
nicar-se mitjançant una fitxa a través 
de l’àrea privada que té el CEC a la web 
de la FEEC. Disposen d’aquest servei 
44.656 persones federades mitjançant 
les 430 entitats adherides a la FEEC 
que fan activitats als espais naturals.

Pelayo diu que “serà una bona 
eina a valorar, una vegada tots en 
fem ús”. Així doncs, tota la junta “en 
valorarà l’eficiència per posar-ho 
en pràctica”. || REDACCIÓ

TERRITORI | 
INFRAESTRUCTURES

Aquest dimecres s’ha presentat el 
final d’obres de millora de la inter-
secció entre les carreteres C-1415a i 
la BV-1248 i de l’itinerari de vianants 
a la carretera BV-1248, entre els 
punts quilomètrics 4+280 i 7+317, 
en els termes de les poblacions va-
llesanes de Matadepera, Sabadell 
i Terrassa. Tot i que no és terme de 
Castellar, la C-1415a és la via de co-
municació principal dels castella-
rencs en els seus desplaçaments 
amb Terrassa.  Les actuacions prin-
cipals que s’hi han dut a terme són 
la construcció d’una rotonda a la 
intersecció entre les carreteres C-
1415a i BV-1248, la implantació d’un 
vial per a vianants i ciclistes entre 
Sabadell i Matadepera, i la recon-
figuració de la secció tipus al pont 
sobre el torrent de la Betzuca. 

La posada de llarg de l’actu-
ació va comptar amb un acte amb 
la presència del diputat d’Infraes-
tructures i Territori de la Diputació, 
Sergi Vallès, acompanyat per l’alcal-
dessa de Sabadell, Marta Farrés; 
l’alcalde de Matadepera, Guillermo 
Montagut, i l’alcalde de Terrassa, 
Jordi Ballart. || REDACCIÓ

Nova 
rotonda 
a C-1415a

Obres d’adequació del nou accés al polígon de Can Carner. ||  C. L.
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Subvenció 
per reformar 
habitatges 
de lloguer

Fins al 31 d’octubre, aquelles 
persones que tingui un habi-
tatge per llogar i vulguin fer-
hi alguna reforma, poden 
sol·licitar una subvenció per 
fer-la si el posa disposició 
de la Borsa d’Habitatges de 
Lloguer Social del municipi. 
La finalitat d’aquest ajut és in-
crementar el parc d’habitat-
ges destinats a lloguer social. 
La subvenció serà d’un import 
màxim de 1.500 euros per a cada 
persona sol·licitant.

Poden demanar l’ajut els 
propietaris d’un habitatge que 
estigui desocupat en el moment 
de la sol·licitud i que es posi a 
disposició de la Borsa de Llo-
guer Social per un mínim de 5 
anys, o també que renovin la po-
sada a disposició de la borsa pel 
mateix termini, entre d’altres 
requisits com no tenir deutes 
de naturalesa tributària amb 
l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès o estar al corrent en el 
compliment de les seves obli-
gacions tributàries i de Segu-
retat Social.

Les sol·licituds per optar a 
aquests subvencions es poden 
fer en línia o presencialment de-
manant cita al Servei d’Atenció 
Ciutadana, a l’edifici d’El Mira-
dor.  || REDACCIÓ

AJUTS | LLOGUER SOCIAL
SUBVENCIÓ | MILLORA DE XARXA D’ABASTAMENT D’AIGUA

Castellar del Vallès rebrà 517.000 € de 
la Diputació de Barcelona en el marc 
del programa sectorial de millora de 
les xarxes d’abastament d’aigua, que 
l’ens supramunicipal va aprovar a 
finals de juny. D’aquesta quantitat, 
388.1250 € –un 75% del total– es re-
bran aquest 2024 i el 25% restant, 
uns 129.375,00 €, el 2025. L’objectiu 
de la subvenció és millorar les infra-
estructures de subministrament d’ai-
gua potable obsoletes o en mal estat, 
amb l’objectiu d’evitar el malbarata-
ment d’aigua a causa de les pèrdu-
es a la xarxa de distribució urbana 
en baixa i, així, incrementar l’estalvi 
d’aigua potable. L’import es repar-
teix tenint en compte l’estat real de 
la xarxa i les necessitats específiques 
de cada municipi.

El regidor de Gestió del Cicle 
d’Aigua de Castellar, Pepe Leiva, ha 
explicat que “encara estem definint 
el projecte o els projectes a què des-
tinarem la subvenció”. En tot cas, 
s’està avaluant destinar-la a un seguit 
de vàlvules “per poder seccionar la 
xarxa i evitar fuites”. Castellar “es 

Un operari connectant una mànega a una boca d’aigua regenerada no potable a la depuradora. || Q. PASCUAL

   Jordi Rius

Es tracta d’una 
subvenció de  la 
Diputació que es 
farà en dos anys

Castellar rebrà 500.000 euros per 
renovar la seva xarxa de canonades

mou actualment al voltant d’un 19% 
de fuites a la xarxa, quan la mitjana 
és d’un 22 o 23%”. El govern munici-
pal també es planteja “fer una acció 
més potent amb aigua regenera-
da”. Fins ara, l’aigua de la depurado-
ra que es regenera es fa servir per a 
reg de plantació i arbrat, per a la ne-
teja viària i també per a la neteja del 
clavegueram. “Voldríem esbrinar 
si en un futur aquesta aigua rege-

nerada es podria destinar a altres 
usos”, conclou el regidor de Gestió 
del Cicle de l’Aigua.

El pla de la Diputació està dotat 
amb 100 milions d’euros per als anys 
2024-2027. Es calcula que amb aquest 
programa s’aconseguirà un estalvi 
total d’aigua potable de 12,5 hectòme-
tres cúbics anuals, que és l’equivalent 
a l’aigua de 5.000 piscines olímpiques.

Es tracta d’un “programa ex-

traordinari per resoldre un greu 
problema. Ara els ajuntaments 
tindran la capacitat de poder de-
cidir com fer eficient una xarxa 
que té tantes pèrdues, tantes fui-
tes. Un primer pas per poder fer-
ho possible i que permet una mi-
rada de previsió”, ha assenyalat 
el diputat d’Infraestructures, Equi-
pament i Patrimoni Arquitectònic, 
Marc Castells. 
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CASTELLÒMETRE | TERRASSES

Per què ens agraden tant les terrasses dels bars?

MARIA FUENTES
Encarregada de 

La Jijonenca
PAQUI SEPÚLVEDA DOMÈNEC VILÀ NICOLE CASTILLO

DANI LÓPEZ
Treballador del 
Calissó Cultural

“La terrassa ho és tot, perquè 
és la nostra gran part de gent, o 
sigui, sense la terrassa no faríem 
res. És de tot l’any, però a l’estiu 
en traiem molt més partit. La 
gent ve a buscar el que oferim 
aquí, no demana tanta cervesa. Hi 
ha gent que fins i tot ja són amics 
que venen cada dia i alguns venen 
dies concrets de la setmana.”

“M’agraden les terrasses perquè 
toca l’aire i podem fumar i, no 
sé... s’hi està millor. Sobretot a 
l’estiu. A l’hivern no vaig gaire 
al bar, perquè fa massa fred, 
ja no surto de casa. Acostumo 
a venir a la tarda-nit. A partir 
d’aquesta hora, a les 7 de la 
tarda, anem bé. Vinc amb la 
parella o amb els amics.”

“Doncs a mi m’agrada perquè 
és el punt de trobada amb els 
amics de sempre, de tota la 
vida. Estem aquí a la fresqueta, 
bé, gaire fresqueta no perquè 
fa calor, però és el punt de 
trobada i ens trobem cada 
dimarts. Fem cafetó o un suc 
o un batut d’aquests. Cervesa 
és més el dissabte al migdia.”

“M’agrada perquè em toca una 
mica més l’aire, i també per com 
és l’ambient de Castellar. Després 
d’estar tot el dia a casa entre 
quatre parets, aquí s’està molt 
bé i a la fresca. M’agrada més 
de nit, però com de nit no surto 
gaire, doncs res. Toca aprofitar 
la tarda. Com que vaig en bici 
normalment demano Monster.”

“A la terrassa s’està molt bé, a 
l’ombreta. I la gent fumadora hi pot 
estar tranquil·lament. També és 
cert que si no ets fumador molesta 
molt. Ara a dins no hi ha ningú 
perquè fem tango i traiem les 
taules, potenciem la terrassa. Però 
la gent, per defecte, seu fora. I a 
l’hivern la gent l’aprofita per rascar 
l’últim puntet de sol que queda.”

En un dels moments més calorosos de l’any els castellarencs aprofiten per posar-se a l’ombra en alguna de les 
nombroses terrasses que hi ha a la vila i prendre alguna cosa, però, què és el que enlluerna la gent de les terrasses?

actualitat

El castellarenc 
Santiago Juan treballa 
des de fa set mesos és 
‘Area manager’ a un 
grup de restaurants 

Fa set mesos que Santiago Juan va 
aterrar a Califòrnia per treballar 
com a ‘Area manager’ del grup de 
restaurants Telefèric, que compta 
amb quatre establiments situats a 
Walnut Creek, Los Gatos, Palo Alto 
i Los Angeles. Aquest castellarenc 
de 28 anys va trigar a decidir-se 
quan li va arribar l’oferta, però fi-
nalment va dir que sí. “Tinc molt 
arrelament a Castellar, però vaig 
pensar que aquestes oportunitats 
són una vegada a la vida i l’havia 
d’aprofitar”, assegura.

 Juan va estudiar la carrera 
de dietista-nutricionista i posteri-

Aventura laboral  
a Califòrnia

PERSONATGE | ESTATS UNITS

orment va fer un màster en gestió 
empresarial. Estava treballant en el 
sector d’assistència sanitària quan 
van contactar amb ell a través de 
la xarxa social professional Linke-
dIn. “M’encarregava de la gestió 
de les cafeteries i cuines de tretze 
hospitals quan vaig rebre l’ofer-
ta. Em van contactar per a una 
posició que s’inaugurava a Ca-
lifòrnia com a gerent de zona”. 
Els restaurants Telefèric, on tre-
balla ara, ofereixen gastronomia 
espanyola adaptat a les preferèn-
cies dels clients dels Estats Units. 
Tapas, paelles, greens, postres, vins 
i còctels. “La meva feina consis-
teix a  assegurar-me que tots els 
objectius financers, econòmics, 
de recursos humans i operatius 
s’acompleixen. Actuar de nexe 
entre l’alta direcció i la part més 
operativa de cada restaurant. 
M’encarrego que la comunica-
ció en ambdues vies es compar-
teixi adequadament i s’assegurin 
els objectius dels quatre restau-
rants de Califòrnia”. 

Les tasques de Juan es dividei-

El castellarenc Santiago Juan a Califòrnia, on treballa des de fa set mesos. || CEDIDA

xen al 50% entre l’oficina i la pre-
sència als restaurants. “Al matí 
faig molta feina d’ordinador. Anà-
lisis financeres, reunions, i a la 
tarda,  passo pels restaurants, 

faig auditories, informes i també 
parlo amb els clients. M’encanta 
saber si els ha agradat, com se 
senten... perquè a banda d’ofe-
rir bon menjar, juguem molt amb 

l’ambient, a la tarda i la nit abai-
xem els llums, apugem la música 
i es crea un ambient més festiu”, 
explica el gerent.

la culturalitat de califòrnia

El jove castellarenc està gaudint de 
l’experiència vital en aquesta zona 
dels Estats Units que a més, té certa 
similitud amb el Mediterrani en l’es-
til de vida. “Estic molt bé. Laboral-
ment, molt content, és un altre 
ritme de vida. A Califòrnia hi ha 
molta culturalitat, molta gent 
d’Àsia per les empreses tecnolò-
giques i la temperatura és simi-
lar a la de Catalunya”. Tot i això, 
en Santiago reconeix certa malen-
conia. “Deixes coses enrere i les 
trobes a faltar, i el més intel·ligent 
és afrontar-ho amb normalitat i 
de manera positiva i recordar els 
bons moments que has passat amb 
les persones que estimes”. 

De moment, no té data de tor-
nada definitiva tot i que al setembre 
podrà tornar uns dies de vacances. 
I és que Juan ha tingut – i encara 
manté- la relació amb la nostra vila. 
“Vaig jugar al Futbol Sala Caste-
llar, vaig estar al Club d’Atletisme i 
vaig fer teatre a Espaiart. I el meu 
institut va ser el Puig de la Creu”. 
Com molts castellarencs i castella-
renques li agradaria tornar per Festa 
Major, perquè és moment de retroba-
da, però per uns dies no hi serà. “A 
la propera”, diu el jove.  

  Cristina Domene
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actualitat economia

· La família Monràs va ser una de  
les grans accionistes del Banc Sa-
badell fins al 2006...
Sí. Jo vaig plegar abans, l’1 de maig del 
2002. El meu pare, Francesc Monràs 
Ustrell, va estar-s’hi 57 anys, fins que 
va morir el 1977, quan era conseller 
delegat. Ell, de fet, el 1921 va denunci-
ar les males arts del Banc de Sabadell 
perquè portava la comptabilitat i va 
veure que l’estaven enganyant. Gràcies 
a això, i també perquè va escriure què 
s’havia de fer per recuperar el Banc de 
Sabadell, el van posar de secretari del 
consell d’administració. Ell va fer l’ex-
pansió del banc el 1965 i va aconseguir 
la certificació AAA. Era un banc sol-
vent fins que va començar la baixada.

· Què va passar?
Aleshores jo era secretari general 
del banc i abans havia estat director 

“Em sabria greu que el BBVA es quedés el Sabadell”

  Jordi Rius

Va ser durant molts anys president 
de l’Associació de Veïns de Sant Feliu 
del Racó. Actualment és patró de la 
Fundació Vincle, president de Valrà 
Finances SL i administrador de Mon-
tat Finances SL. És una veu a tenir en 
compte amb l’OPA del BBVA al Banc 
Sabadell, institució que va fundar el 
seu pare i de la qual va ser-ne directiu

ENTREVISTA

MARC MONRÀS
Empresari

general adjunt. Vaig dir a Josep Oliu, 
el president actual, que no comprés 
bancs que no anessin bé. El banc era 
AAA i havia anat bé a còpia d’anar 
creixent segons el nostre model es-
tratègic de creixement. No havíem 
de comprar bancs que estaven en 
crisi. Si comprem, més val que crei-
xem on creiem que hi ha negoci, vaig 
dir. També vaig dir que tindríem su-
cursals dobles, que hauríem de tan-
car i fer fora gent, que ens costaria 
diners. No em van fer cas, tot i que el 
pare Oliu sí que me’n feia, i vaig ple-
gar. Vaig dibuixar un pla estratègic, 
i el consell no me’l va aprovar. Deia 
bàsicament que s’havia de fer banca 
d’empreses, banca privada i banca 
de gestió de gent que tenia diners. I 
de la banca comercial, la minorista, 
només s’havia de tenir una sucursal 
a cada ciutat mitjana o gran i prou. I 
que Internet ja faria la funció.

· El Banc de Sabadell del 2024 
s’ha quedat empetitit? 
Aquí es barreja el que es diu intel-
ligència emocional amb la intel-
ligència racional. L’emocional m’em-
prenya, perquè soc client del banc de 
tota la vida i n’he estat alt directiu, i  
em sabria molt greu que el BBVA es 
quedés amb el Sabadell. Crec que 
és molt probable que això passi. A 
mi m’agradaria molt que el Sabadell 
continués, que enfoqués bé la seva es-
tratègia, que continués sent un banc 
català, que deixés d’estar a Alacant i 
que la seva seu central tornés a sem-
pre hauria d’estar, que és a Catalunya 
[la seva seu social s’hi va traslladar el 
5 d’octubre de 2017 després del refe-
rèndum de l’1 d’octubre i del fet que  

algunes empreses estatals retiressin 
els dipòsits]. I que continués sent un 
banc enfocat a la petita i  mitjana em-
presa, a la recerca i a la investigació.
 
· La història entre el BBVA i el Sa-
badell és la del peix gros que es 
menja en aquest cas el peix mitjà?
El problema que tinc és que fa anys 
que no estic a la direcció. I la família 
Monràs, que havia arribat a tenir el 
3,03% del banc, vam veure que l’enti-
tat començava a tenir un enfocament  
que no ens agradava i vam anar ve-
nent les accions. Només ens en vam 
quedar una part testimonial. Crec 
que continua sent veritat allò que dic, 
que el Banc de Sabadell s’equivoca 
tenint tantes oficines. Jo potser em 
vaig equivocar en una cosa: em vaig 

avançar quinze anys. 

· Era una mica un visionari?
Sí, que la va encertar. Com que estava 
a dalt de tot de relació amb Madrid, 
els Estats Units i el Regne Unit i em 
feia amb la gent de més nivell, potser 
m’anticipava. L’estratègia la feia bé, 
però la tàctica, el moment i el pla d’ac-
ció no els feia prou bé. El meu desig 
que allò passaria feia que pogués fer 
coses abans d’hora. Però el Banc Sa-
badell es va equivocar al revés: no va 
fer res. Va entrar com a accionistes 
Isak Andic, de Mango, o el propieta-
ri de Pinturas Titán, Joaquim Folch-
Rusiñol, i es va transformar el con-
sell d’administració. Els Monràs vam 
marxar perquè, tot i tenir moltes ac-
cions, no podíem gestionar res.  És el 

Marc Monràs, exdirectiu de Banc Sabadell, a casa seva.  || CEDIDA

nostre banc, però la confiança total 
no la hi tenim.

· Què serà de la banca en el futur?
La banca es va fent cada vegada un 
conglomerat més grans i amb menys 
nombre d’entitats. El problema de la 
banca és que té moltes despeses d’es-
tructura. S’ha de desenvolupar totes 
les plataformes d’Internet i mantenir 
oficines on no hi ha caixers amb gent 
que tingui capacitat. Cal primar la qua-
litat, no la quantitat. Però això costa 
molt de fer entendre als empleats, per-
què consideren que potser se’ls pot 
acomiadar.  Tot i això, crec que el sec-
tor evolucionarà cap a menys bancs, 
però que aquests seran més grossos. 
Si els ingressos totals et creixen, però 
vas tenint una estructura que es menja 
aquests ingressos, no et queda marge 
d’explotació. No té sentit tenir tanta 
estructura. Has d’anar al revés: tenir 
menys estructura, més qualificada. I 
esperar, perquè d’aquí deu o quinze 
anys, la banca serà un sector tocat de 
mort, tret de la banca que dona servei 
a les petites i mitjanes empreses, reco-
llint diners i deixant-ne. La banca ha 
de ser el motor de desenvolupament 
de les empreses que han de tenir capi-
tal i reserves, però també crèdits per 
poder créixer.

· Ha parlat amb altres petits ac-
cionistes sobre l’OPA?
No n’he parlat. Soc excursionista i 
quan vaig a caminar, molts em pre-
gunten que què han de fer. Els dic 
que vaig marxar el 2002 i la família 
va vendre les accions el 2006. D’ai-
xò ja en fa catorze anys. Els demano 
que no em preguntin el que ja no sé.

PIMEC alerta que l’OPA reduirà molts llocs de treball

La patronal PIMEC va presentar 
la setmana passada les seves con-
clusions sobre la possible OPA hos-
til del BBVA al Banc Sabadell. Des-
prés de fer una anàlisi profunda, la 
patronal ha conclòs en un informe 
que es produiria una reducció sig-
nificativa d’ocupació i d’oficines. En 
concret, estima una afectació d’entre 
7.685 i 10.567 llocs de treball i un tan-
cament d’entre 589 i 883 al conjunt 
d’Espanya i entre 174 i 261 a Catalu-
nya, cosa que afectarà la disponibi-
litat de serveis bancaris, especial-
ment en les zones menys poblades, 
i amb afectació a les persones amb 
determinades franges d’edat.

Quant al procés de concentra-
ció bancària, el president de la pa-
tronal, Antoni Cañete, va lamentar 
en un acte que va tenir lloc a la seu 

del Col·legi de Periodistes que en 
l’actualitat, “tenim menys oferta 
que la que teníem el 2008”, recor-
dant que “el finançament és l’oxi-
gen de les pimes, les quals tenen 
menys oferta, fet pel qual patei-
xen un encariment dels seus cos-
tos empresarials”. 

A més dels efectes financers, 
l’informe, que va presentar el pre-
sident de l’Observatori de la Pime 
de Catalunya, Oriol Amat, indica 
que l’OPA tindria implicacions so-
cials importants que podrien afec-
tar negativament el teixit social i 
econòmic, especialment en territo-
ris com Catalunya, on els dos bancs 
tenen una presència significativa i 
pel seu gran dinamisme empresari-
al, que requereix entitats que s’ori-
entin als interessos de les empreses.

L’informe constata sobre la 
concentració bancària que s’aug-
mentaria a Espanya i que la situa-

  Redacció

PATRONAL | INFORME

FINANCES | OPA BBVA - BANC SABADELL

El president de PIMEC, Antoni Cañete, en un acte al Col·legi de Periodistes. || PIMEC

ria per sobre de la mitjana europea, 
cosa que reduiria la competència en 
el mercat bancari i afectaria negati-
vament els consumidors amb pitjors 
preus i serveis financers, menys re-
muneració dels dipòsits i un encari-
ment de les comissions. En aquest 
sentit, destaca que els dos bancs 
principals, CaixaBank i la nova enti-
tat resultant BBVA - Banc Sabadell, 
controlarien el 73,7% de les oficines 
bancàries, de manera que afectaria 
negativament la diversitat d’oferta i 
la competitivitat del mercat.

Per tot això, PIMEC ha rebut-
jat de nou la decisió del BBVA de 
plantejar una OPA hostil al Banc 
Sabadell i ha recordat que el consell 
d’administració del Banc Sabadell 
s’hi oposa, ja que considera que el 
preu ofert és baix, com també han 
mostrat resistències els governs 
català, valencià i espanyol i l’Auto-
ritat Catalana de la Competència. 
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L’Espai Sales d’El Mirador ha acollit 
l’entrega de diplomes de finalització 
del curs de català de 45 hores per a 
persones nouvingudes a la vila i vin-
culades al Servei de Primera Acollida. 
Un total de 21 graduats provinents de: 
Hondures, Colòmbia, Perú, Veneçuela, 
el Marroc, Bolívia, el Pakistan i Rússia.

Elisabet Minguell, cap de Coo-
peració i Nova Ciutadania, ha obert 
l’acte amb una breu presentació en 
què ha agraït “l’interès i la implica-
ció de tots els participants” i també 
ha donat les gràcies a la professora del 
Consorci per a la Normalització Lin-
güística, la Vall. 

Després ha pres la paraula la re-
gidora de Cooperació i Nova Ciutada-
nia, Anna Riera: “Espero que hàgiu 
pogut conèixer la nostra llengua, 
que és la vehicular aquí, a Castellar, 
i que l’aneu practicant”. Riera també 
ha donat les gràcies tant pel compro-
mís mostrat per tots els alumnes, com 
a tot el personal que ha permès dur el 
curs a terme.

Llavors, s’ha procedit a l’entrega 

Català per a nouvinguts

Els 21 usuaris amb el diploma, la regidora Anna Riera i les responsables del curs. || J. C.

21 usuaris han recollit el seu diploma del curs de català de 45 hores

de diplomes i l’esdeveniment ha acabat 
amb un berenar que s’ha fet de manera 
col·laborativa entre l’alumnat. 

Aquest curs és un dels passos per 
obtenir el certificat de Primera Aco-
llida que expedeix la Generalitat, un 
document molt útil per acreditar l’ar-

  Jaume Clapés Solé

SERVEI DE PRIMERA ACOLLIDA | LLENGUA

relament social o la modificació o la re-
novació d’autoritzacions de residència.

 L’acte també forma part del pro-
cés d’integració i inclusió de les perso-
nes nouvingudes a la comunitat, faci-
litant la seva adaptació i participació 
activa en la vida quotidiana de la vila. 

La Sala Blava de l’Espai Tolrà  va acollir, dijous passat, l’espectacle Casso-
les, olles i cançons de Carles Cuberes. Gairebé 400 infants dels casals d’es-
tiu van gaudir d’aquesta proposta del catàleg d’activitats complementà-
ries que ofereix la iniciativa Estiu enriquit de l’Ajuntament. Cuberes, que 
ja va amenitzar el comiat del curs de la Ludoteca Les 3 Moreres amb un 
espectacle de petit format, ara va tornar a passar per Castellar per dur 
a terme un concert amb tota la banda en què les cançons i les danses van 
ser les protagonistes. La diversitat de melodies i moviments va fer les de-
lícies de tots els assistents, que no van parar de cantar i ballar al llarg de 
l’actuació. A l’escenari va sonar rock, ska, rumba i txa-txa-txa per ballar 
sense parar, amb una bona colla d’instruments: bateria, baix, guitarra i 
acordió diatònic. L’espectacle d’animació musical era totalment partici-
patiu i cercava la complicitat de tot el públic.|| REDACCIÓ

‘Cassoles, olles i cançons’ 
fa ballar els casals d’estiu 

Carles Cuberes i la seva formació fent ballar els infants dels casals. || AJ.CASTELLAR

ESTIU ENRIQUIT | SALA BLAVA
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opinió Podeu escriure les vostres cartes a lactual@castellarvalles.cat. Deixeu nom, cognom, número de telèfon 
i número del DNI. Màxim 20 línies. Les cartes de més extensió poden ser extractades.Els escrits es publi-
caran per estricte ordre d’arribada. Les opinions han de ser respectuoses amb les persones i institucions.

Si fa un mes ens deixava el composi-
tor de Cabrils Sigfrid Galbany, autor 
de la sardana “Contents del camí fet”, 
una sardana dedicada a l’entitat sar-
danista de Castellar quan vam cele-
brar el  40 aniversari, aquest dime-
cres ens ha deixat un compositor 
molt arrelat a la nostra vila de caste-
llar, el manresà Joan Làzaro i Costa, 
autor de les sardanes “La catedral del 
Vallès”, “Sardanistes i bastoners” i 
“Un somriure encisador”, sardanes 
dedicades a entitats o persones del 
nostre municipi.
Com a president de l’Agrupació Sar-
danista Amics de la Sardana, i també 
com a amic seu i de la família, vull re-
cordar el llegat de Lázaro, amb més 
de 180 sardanes escrites arreu de 
Catalunya, i alguna a la Catalunya 
Nord. Va ser un gran compositor, i les 
seves sardanes es toquen quasi cada 
setmana en ballades. Cal destacar la 
sardana insígnia, de gran èxit, que va 
ser la sardana “Capital del cava”, de-
dicada als Amics de l’Agrupació de 
Sant Sadurní d’Anoia.
Al Joan, el trobaré a faltar perquè 
anés on anés ens trobàvem, en aplecs, 
ballades, concerts, i també, és clar, 
als sopars i dinars que hem compar-
tit amb la seva dona Dolors, i algun 
cap de setmana, com l’Aplec de Ca-
lella. En guardo molt bons records, 
amb ell i la seva dona.  
Res més, Joan, siguis on siguis espe-
ro que segueixis escoltant la nostra 
música, la sardana.

Un record per al 
compositor Joan Làzaro i 
Costa

 Joan Ventura Sans

 Junts per Castellar

l pròxim ple Junts pre-
sentem dues mocions. 
Una busca el consens 
de tots els grups muni-
cipals sobre la millora 

del servei de bus, principalment les 
línies C1 i C4.
La C4 transita en cada expedició per 
tots els nuclis de l’Aire-sol, el Balcó, el 
Racó i Sant Feliu, amb un recorregut 
innecessàriament llarg per als usua-
ris. La línia C1, que ens uneix amb Sa-
badell i dona servei urbà, pateix de 
mancances i incidències massa ha-
bituals, com incompliment d’hora-
ris, especialment inconvenients a l’hi-
vern, i que els increments successius 

A
Millora del bus i 
urbanització de carrers

  Dolors Ruiz*

a setmana que ve, al 
ple de juliol, tornarem 
a insistir. Dimarts de-
manarem a l’equip de 
govern un pla d’acci-

ons per facilitar i incentivar la reti-
rada de l’amiant al nostre municipi. 
Aquest pla hauria de consistir a in-
formar adequadament la població, 
crear ajudes i subvencions específi-
ques, per exemple, la bonificació en 
l’ICIO (l’impost de construccions, 
instal·lacions i obres) que hem de 
pagar cada cop que demanem una 
llicència per fer obres.
No és la primera vegada que a ERC 
portem al ple una moció relaciona-
da amb la retirada de materials de 
fibrociment o amiant. Ho vam fer fa 
cinc anys, però en aquell moment 
l’equip de govern no va creure ne-
cessari ajudar els castellarencs a 
aprofitar les subvencions. Esperem 
que ara vulguin sumar-se al pla na-
cional per l’erradicació de l’amiant a 
Catalunya i també ajudin a difondre 
els ajuts que estableixen la Genera-
litat i altres administracions supra-
municipals.
Segons les dades disponibles, a Cas-
tellar s’han quantificat 359 cobertes 
de fibrociment amb amiant. Això 
representa més de 2 tones d’aquest 
material només en les cobertes d’edi-
ficis, però també està present en en-
vans pluvials, baixants, jardineres, 
canonades, etc. És preocupant que 
més del 85% d’aquest material haurà 
superat la seva vida útil en sis anys.
L’amiant és una substància que l’Or-
ganització Mundial de la Salut (OMS) 
ha confirmat com un factor de risc 
oncològic de primer ordre en hu-
mans. Per aquest motiu, el 2002 ja 
se’n va prohibir la utilització, ja que 
inhalar-ne les fibres pot provocar ma-
lalties com asbestosi, mesotelioma 
o alguns tipus de càncer. Aquestes 
malalties poden trigar entre 20 i 40 
anys a manifestar-se. El material que 
ja estava instal·lat es podia mantenir 
sempre que estigués en bon estat o 
fins al final de la seva vida útil, esti-
mada en un màxim de 40 anys. Per 
tant, és essencial retirar els materi-
als amb amiant com més aviat millor.
És per això que al grup municipal 
d’ERC tornem a insistir amb una 
moció que, entre altres acords, de-
mana cercar ajuts per poder resol-
dre aquesta problemàtica. Com a pri-
mer pas, proposem organitzar una 
conferència amb un expert de la Ge-

L

Eliminar amiant: una 
prioritat inajornable a 
Castellar

continua a la pàgina 11

La llei d’amnistia ha començat a 
donar fruits malgrat els entrebancs 
judicials. Alguns dels encausats pel 
procés i pel tsunami ja han quedat 
lliures de càrrecs i van tornant. Que 
no hi va haver terrorisme ha quedat 
palès. Que no hi hagués cap mort ha 
facilitat les resolucions, però és in-
negable el grau de violència de tota 
mena que es va exercir en tots els 
àmbits i altres embolics econòmics 
i de gestió política, a part del greu es-
quinçament de la comunitat catala-
na. Llàstima que l’entestament naci-
onalista a intentar fer un referèndum 
sense garanties sortís tan car. Com 
l’entestament, tant sí com no, de pro-
clamar la independència sense prou 
fonaments. Inútil. Tot i les evidents 

Satisfacció i esperança

 Josep Manel Martí S.

Les seleccions nacionals representen 
un estat i, per tant, són polítiques. És 
senzill, s’utilitza la política per reco-
nèixer uns territoris, que anomenem 
nacions. Aquestes nacions tenen unes 
seleccions i, deliberadament, altres 
territoris, que també són nacions, no 
poden tenir seleccions. Així, sí, és po-
lítica, i crea una injustícia: Espanya 
té una selecció de futbol i prohibeix 
a altres països tenir-ne (com és el cas 
de Catalunya, Galícia o el País Basc). 
És a dir, amb pantalles gegants es le-
gitima el projecte nacional de l’estat 
espanyol i s’ofeguen projectes que hi 
van contra corrent. I, més encara, 
durant un conflicte nacional obert.
Michael Billing defineix com a nacio-
nalisme banal aquell conjunt de pràc-
tiques, hàbits, creences i signes que 
les nacions, segures de la seva con-
tinuïtat, promulguen rutinàriament
per recordar als ciutadans la perti-
nença i lleialtat a la mateixa nació. 
Per tant, aquesta projecció de naci-
onalisme banal és una demostració 
de força, de força d’estat, cap a Ca-
talunya, i cap a un territori que perd 
llengua i cultura a marxes forçades.

Pantalla gran, mirada 
curta

 Jaume Avellaneda

Eufòria desfermada amb la selecció espanyola a la final de l’Eurocopa

L’ambient de la plaça d’El Mirador va viure diumenge moments de gran intensitat amb els gols de la final de l’Euro-
copa entre Espanya i Anglaterra. La plaça, que es va omplir amb un miler de persones, la immensa majoria adoles-
cents amb samarretes de la selecció espanyola, va tenir el seu clímax en el moment del segon gol de la roja marcat per 
Oyarzabal i que va provocar el deliri de la majoria dels presents. També es van viure altres moments intensos, com els 
que reflecteixen les cares dels adolescents de la imatge. Les cares parlen soles.   || TEXT:  REDACCIÓ / FOTO:  Q. PASCUAL

I qui ha donat el permís i ha utilitzat 
fons públic per fer-ho és l’equip de qui 
la tardor de 2017 promulgava la seva 
implicació “en tots aquells espais de 
trobada que apostin pel respecte de 
les llibertats i drets de la ciutadania i 
la defensa de l’autogovern de Catalu-
nya” o qui va justificar l’estripada del 
carnet de militant del PSC per l’apli-
cació del 155 i l’empresonament de 
líders socials i polítics del moviment 
independentista.
A quina banda juga, llavors, el partit 
que ha perdut la C, de Catalunya, i la 
S, de Socialista?
Esperem, si més no, que la P, de Par-
tit, la trobin al costat de l’altra P, de 
Popular.

frustracions, els nacionalistes inte-
gristes no acaben d’entendre que 
s’equivoquen en els plantejaments 
i els procediments. La boca massa 
plena de paraules grandiloqüents 
fora del context real, dialèctica frau-
dulenta del relat, acusacions sense 
prou base, discursos esbiaixats i ara 
triomfalistes, perquè cal remuntar, és 
clar. Però la dreta catalana, pràctica-
ment burgesa, no és prou representa-
tiva de la nostra societat tan diversa 
i pluricultural. Els mouen interessos 
classistes i de superioritat evidents. 
Em resta l’esperança de nous pactes 
polítics racionals que decideixin un 
govern que recondueixi el rumb de 
la societat catalana que ho està es-
perant més d’hora que tard.

en nombre d’expedicions per hora no 
han resolt. També són habituals les in-
cidències als mateixos vehicles, inclo-
sos els més nous, que queden aturats 
a qualsevol punt del trajecte, pateixen 
problemes de qualitat de climatitza-
ció, de portes que no tanquen bé, amb 
fuites de fums o de fluids a l’interior. 
Una altra queixa recurrent és sobre 
el seguiment horari a través de l’apli-
cació mòbil. Més preocupant és una 
qüestió que afecta l’accessibilitat, per 
les deficiències dels sistemes d’infor-
mació audiovisual o el cas de les te-
cles per cridar parada quan n’hi ha 
molt poques i mal distribuïdes. La 
moció també vol posar sobre la taula 
el futur de les diferents targetes V1 i 
la seva vigència quan s’implanti defi-
nitivament la T-Mobilitat, ja que pot 
haver-hi un increment de tarifes im-
portant. També es vol tractar l’efecte 
de les emissions, que demana la incor-
poració de vehicles híbrids o menys 
contaminants, com als municipis de 
l’entorn. I si fos possible, recuperar el 
bus a Terrassa amb servei a Can Font 
i Can Avellaneda, sense oblidar l’op-
ció de tenir bus a la UAB.
L’altra moció tracta sobre la urbanitza-
ció de carrers. A Castellar tenim quasi 
tots els carrers tant del nucli residen-
cial com industrial urbanitzats, però 
hem detectat tres carrers que els pro-
pietaris reclamen que s’urbanitzin. Un 
és el carrer de la Peça del Frare (sobre 
el col·legi Bonavista i plaça Lluís Com-
panys), que no té ni la placa amb el 
nom, l’altre carrer és el Terra Alta, al 
Polígon Can Carner, és un tram entre 
el carrer Segrià i Baix Camp, un car-
rer que comunica el Polígon de Can 
Carner amb el Polígon de Can Bages. 
Just aquesta setmana se n’ha obert 
l’entrada per la rotonda de les gaso-
lineres i es convertirà en un vial per 
canalitzar la circulació de turismes i 

camions cap a la carretera. A més, hi 
ha una empresa que recentment està 
fent tràmits per la construcció d’algu-
na activitat a la cruïlla de carrer Terra 
Alta amb carrer Baix Camp. El tercer 
carrer és el de Can Bogunyà, on en 
aquest moment s’està construint un 
bloc de pisos al xamfrà amb la carre-
tera de Sentmenat.
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opinió

  Ignasi Giménez Renom *

a Festa Major de Can 
Font i Ca n’Avellane-
da del cap de setmana 
passat, la Festa Major 
de Sant Feliu del Racó 

L
Fem festa, fem poble

n el segle III aC, a Ate-
nes, hi havia una es-
cola de filosofia que 
es deia “El Jardí”. La 
va fundar Epicur de 

Samos l’any 306 aC, quan tenia 35 
anys. Es tractava d’una casa amb 
un hort compartida amb uns quants 
amics i deixebles, una mena de retir 
per la vida en comú, dedicats a la fi-
losofia.
Però en aquesta escola la filosofia no 
s’entenia com un ensenyament su-
perior, altament intel·lectual, sobre 
qüestions polítiques o científiques, 
sinó que se la considerava una dis-
ciplina capaç d’orientar les perso-
nes cap a una vida encaminada a la 
felicitat. Intentaven donar respos-
ta a la qüestió moral de com portar 
una bona vida, és a dir, una vida feliç.
Epicur deia que la felicitat es troba 
en el plaer. Aquesta afirmació ha por-
tat a pensar, de manera equivocada, 
que l’epicureisme consisteix en una 
vida de disbauxa, luxúria i àpats si-
barítics. Contràriament a aquesta 
opinió, el que realment diu Epicur és 
que cal una recerca intel·ligent i utili-
tària del plaer per tal que aquest no 
es converteixi en dolor, ja que la fe-
licitat consisteix en el benestar cor-
poral i la tranquil·litat de l’ànima.
“Tot plaer per la seva pròpia natura-
lesa és un bé, però no tots s’han d’es-
collir. De la mateixa manera, tot dolor 
és un mal, però no pas tots s’han d’evi-
tar sempre. Cal jutjar totes aquestes 
coses amb una justa mesura en vista 
dels guanys i dels perjudicis, ja que 
de vegades ens servim del bé com 
d’un mal i, a l’inrevés, del mal com 
d’un bé”. Epicur, Carta a Meneceu.
La felicitat que busca Epicur no és 
quelcom transcendent, és una feli-
citat terrenal a l’abast de tothom, 
només ens cal seguir la llei de la na-
tura tot escoltant el nostre cos. El 
plaer i el dolor en són els indicadors. 
L’absència de plaer provoca el desig, 
així, quan tenim set o gana busquem 
satisfer la necessitat amb la conse-
qüència plaent que això provoca. La 
saviesa del cos és simple. Però com 

  Epicur. || JOAN MUNDET

Els jardins

E PLAÇA MAJOR

FELICITAT LLOP
Professora de filosofia
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tots sabem, els desitjos humans són 
més complexos i sofisticats, enca-
ra que la majoria són superflus i la 
seva satisfacció, innecessària. Nor-
malment aquests desitjos, difícils de 
satisfer, allunyats del que és senzill i 
natural, són la causa de la infelicitat.
Però si bé l’epicureisme ens exhor-
ta a portar una vida sense excessos, 
també en aquest sentit ens posa en 
alerta sobre l’exageració de la vida 
frugal. No cal comportar-se com els 
cínics, una escola filosòfica contem-
porània de l’epicureisme, que tenien 
com a model de vida la que portava 
un gos (kynos en grec, d’aquí el seu 
nom) qualsevol, és a dir, sense casa, 
alimentant-se del que els altres bona-
ment els donaven, satisfent les seves 
necessitats on els abellia, o vivint en 
una tina com feia Diògenes, un dels 
seus membres més coneguts.
Epicur ens diu que la frugalitat també 
té els seus límits. Es tracta d’obtenir 
una vida digna, perquè sense el ben-
estar del cos difícilment obtindríem 
la serenitat de l’ànima.
Ara bé, tal com diu Maite Larrauri en 
el seu llibre L’amistat segons Epicur: 

“Voler sempre més i més és una ma-
laltia mental: la manca de moderació 
requereix una rectificació terapèu-
tica que retorni l’individu als límits 
de la natura”.
Aquestes reflexions epicúries ens 
poden servir com a punt de partida 
per repensar les nostres vides, ali-
enades per la societat de consum.
Una vida feliç està feta de moments 
de plaer i de moments de dolor, pro-
curant que aquests siguin pocs i poc 
duradors. No podem evitar la mort, ni 
la malaltia, ni el dolor emocional que 
provoca la pèrdua d’algú estimat, ni 
la traïció, ni la injustícia, ni tants al-
tres mals. Per això Epicur recomana 
acumular com més moments feliços 
millor, perquè el seu record ens ser-
virà per contrarestar els dolors pu-
nyents del present.
Per al filòsof de Samos la filosofia és 
una medecina que ens ajuda a domi-
nar les malalties de l’ànima: les pors, 
les ambicions, els desitjos irracio-
nals, les passions desfermades. Ens 
mostra que és a les nostres mans, no 
sense esforç, el camí cap al benestar.
Aquesta vida serena i plaent que 

podem aconseguir amb la pràctica 
de la filosofia, no  podria existir sense 
l’amistat. Els epicuris consideren que 
aquesta és un component essencial 
de la felicitat.
La base de l’amistat és la convenièn-
cia mútua i l’objectiu és l’adquisició 
del plaer. És un refugi contra la so-
ledat i l’hostilitat del món. Però si bé 
l’amistat té una arrel utilitarista en 
el seu inici, creix i es consolida per 
l’afecte. L’amic no és algú que merca-
deja i calcula els beneficis de la rela-
ció, però del vincle amistós tampoc 
se’n deriven deures i obligacions, sinó 
que es fonamenta en la llibertat, així 
l’ajuda mútua i la correspondència 
està condicionada només per l’afec-
te mutu i el vincle entre els amics.
Les vacances són un bon moment per 
gaudir dels jardins, sobretot si ens 
hi podem aplegar uns quants amics 
compartint un àpat, unes copes de 
vi i una bona conversa. Epicur ens 
diria que ja no necessitem res més 
per ser feliços.

Bones vacances i gaudiu de tants jar-
dins epicuris com pugueu!

“Els epicuris 

consideren que 

l’amistat és un 

component 

essencial 

de la felicitat”

prevista per a aquest o la Revetlla 
de Sant Jaume d’aquesta nit són 
exemples clars de la feina que fan 
molts veïns de forma desinteres-
sada per cohesionar el seu barri, la 
seva urbanització o el poble.
Perquè una Festa Major és molt 
més que un seguit d’activitats lú-
diques per passar-s’ho bé. També 
és una molt bona oportunitat per 
relligar la comunitat i una eina per 
transmetre els vincles socials que 
uneixen els veïns.
És el moment de trobar-se amb la 
família, els veïns i els coneguts en 
un ambient distès i fora de les pre-
ocupacions quotidianes. És una 
oportunitat per gaudir de la festa 
i estrènyer llaços amb la gent amb 
qui ens veiem cada dia però amb 
qui moltes vegades no ens podem 

parar a parlar.
Cal felicitar els organitzadors de 
totes aquestes activitats per la 
seva feina, la que fan per organit-
zar aquestes festes majors, però 
també les que fan cada dia per mi-
llorar el seu barri o el lloc on viuen.
Aquestes festes majors del mes 
d’agost són igualment el prolego-
men de la Festa Major de Castellar, 
que tindrà lloc del 6 al 9 de setembre 
i a la qual des d’ara mateix m’agra-
daria convidar tothom. Estem pre-
parant un programa molt complet 
que aviat donarem a conèixer.
No oblideu que participar en les ac-
tivitats que s’organitzen al munici-
pi també és una forma molt efecti-
va de fer poble. 

*Alcalde

neralitat de Catalunya per informar 
sobre els problemes i les solucions 
relacionades amb l’amiant. Crear i 
fer difusió d’un programa d’ajudes i 
subvencions, incorporar la informa-
ció al web municipal i ampliar també 
les instruccions que s’han de seguir 
quan es vol eliminar algun element 
de fibrociment en l’apartat web de la 
deixalleria, per evitar riscos inneces-
saris en la seva manipulació.
Esperem que en aquesta ocasió la 
moció prosperi i ens sumem al pla 
nacional per l’erradicació de l’amiant 
a Catalunya 2023-2032. La salut dels 
nostres veïns i veïnes, així com la se-
guretat de les futures generacions, 
depèn de les accions que prenguem 
avui. No podem permetre’ns el luxe 

de continuar ajornant una qüestió tan 
vital com aquesta. Ajuntem esforços 
i fem que Castellar del Vallès sigui 
un lloc més saludable per a tothom.

* Portaveu d’ERC
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actualitat

Un total de 193 alumnes de quatre 
centres públics de la vila han visitat  
durant aquest curs l’Estació Depu-
radora d’Aigües Residuals (EDAR) 
de Castellar dins de l’activitat “Co-
neguem la depuradora” emmarcada 
en el programa d’educació ambiental 
Descobreix el riu, que promou la Fun-
dació Rivus, a 35 municipis de les con-
ques del Besòs i de la Tordera –entre 
aquests Castellar–. En concret,  hi 
han participat 90 alumnes de l’Insti-

Prop de 200 alumnes visiten la depuradora
Ha estat la segona 
activitat més 
demanada del 
programa 
‘Descobreix el riu’

  Redacció

Un operari a les instal·lacions de l’EDAR de Castellar el gener passat. ||Q. PASCUAL

tut Castellar, 92 alumnes de l’IE Sant 
Esteve, 25 alumnes de l’escola Joan 
Blanquer i 20 de l’escola Emili Car-
les-Tolrà. L’activitat, que és la sego-
na més destacada de la vintena que 
ofereix el programa Descobreix el riu, 
consisteix en una visita a l’EDAR ges-
tionada pel Consorci Besòs Tordera 
i durant la qual els alumnes coneixen 
com es duu a terme la part del cicle 
integral de l’aigua que corresponent 
al sanejament. 

També han participat 80 alum-
nes en la iniciativa “El conte del riu” 
(20 de l’escola Bonavista, 40 de l’IE 
Sant Esteve i 20 de l’Emili Carles). Es 
tracta d’un taller en què l’eina princi-
pal és un conte, unes titelles dels pro-
tagonistes (el barb de muntanya i la 
cuca de capsa) i una mostra de ma-
terial real d’un riu. Vint alumnes de 
l’escola Bonavista han pres part a “El 
riu a l’escola”, un taller dissenyat per 
fer-se a l’aula de l’escola i que permet 

conèixer què són els rius i els animals 
que hi viuen. Vint alumnes més del col-
legi El Casal han participat en el taller 
“Bèsties i bestioles de riu” que es fa a 
l’aula de l’escola i que permet desco-
brir la fauna associada als cursos d’ai-
gua, els sistemes aquàtics i els boscos 
de ribera de la conca del Besòs i final-
ment, l’Escola Mestre Pla ha partici-
pat a “L’aiguòmetre”, un taller disse-
nyat per reflexionar sobre l’eficiència 
i la contaminació de l’aigua.

En total, durant el curs escolar 
2023-2024, han pres part en el pro-
grama Descobreix el riu 6.697 alumnes 
de 105 escoles i instituts. Inclòs dins 
les actuacions que la Fundació adre-
ça al foment de l’educació ambiental, 
aquest programa té per objectiu acos-
tar a les generacions més joves l’estudi 
de les conques del Besòs i la Tordera, 
dels seus rius i els seus entorns, per do-
nar-ne a conèixer la importància, els 
valors de la vida que s’hi amaguen.  
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esports

Altes de renom i baixes importants

Gairebé dos mesos després de finalit-
zar la lliga i aconseguint la salvació, el 
FS Castellar ja té perfilada la que serà 
la plantilla de la pròxima temporada a 
Tercera Divisió. Quatre baixes d’alçada i 
quatre altes que generen il·lusió pel nou 
curs. La renovació del primer equip ta-
ronja ja és un fet i des de la direcció tèc-
nica continuen treballant per a no haver 
de patir en la 2024-25, com ha passat en 
les dues últimes, on l’equip ha hagut de 
lluitar fins als últims partits per assegu-
rar-se un lloc en la categoria. Les baixes 
són importants, però l’aire nou que ar-
riba amb els fitxatges convida a ser op-
timistes en el futur.

A la marxa del tècnic Darío Martí-
nez se li donarà continuïtat amb el relleu 
de Christian Hernández, segon entrena-
dor la passada campanya i exjugador ta-
ronja. Una incorporació que seguirà en 
la línia marcada pel club en els últims 
anys i que és plenament coneixedora 
de la idiosincràsia de l’equip i l’entitat. 
Una aposta arriscada, ja que debuta-
rà al capdavant d’una banqueta en una 
categoria molt exigent. El nou tècnic és 
de la total confiança de l’staff del club i 
dels jugadors.

“Podem veure diferència res-
pecte a l’any passat. Buscarem ser 
més agressius  i més perillosos amb 
defensa alta. La mitjana d’edat és molt 
baixa i ens pot faltar veterania, però 
jugarem amb l’explosivitat i la vertica-
litat” explica el sabadellenc sobre aquest 
nou projecte, on serà el cap més visible.

En la pista, les baixes seran molt 
sensibles, amb la marxa d’un dels pilars 
de l’equip en els últims anys, Àlex Martí-
nez, un jugador decisiu que ha fitxat pel 

A dalt, Roc Franch debutarà 

en el primer equip taronja, 

després de formar-se en 

l’FS Manresa.  A sota, Óscar 

Ortiz, nou porter arribat 

des de la base.  || CEDIDES

L’FS Castellar afrontarà la tercera temporada consecutiva a categoria nacional i es renovarà amb més joventut i velocitat

CEFS Rubí, rival en el mateix grup que 
el Castellar, on tractarà de fer un salt 
de qualitat en la seva carrera esportiva.

Una altra marxa sensible serà la 
de Xec Tarruell, que deixa el futbol. Un 
dels jugadors amb més talent de l’entitat 
i que va formar part del primer ascens a 
Tercera i de la final4 que el llavors con-
junt de Borja Burgos va disputar a Man-
resa enfront del FC Barcelona.

L’última baixa és la d’Antonio Ro-
sado, segon màxim golejador la passada 
campanya amb 15 -només pel darrere 
dels 22 de Quim Juncosa-, que ha fitxat 
pel CFS Savall i deixarà orfe d’olfacte 
golejador al seu exequip. Per a pal·liar 
aquesta carència, l’equip recupera un 
dels jugadors que va ser pilar principal 
de l’ascens fa quatre temporades, Gui-
llem Ramiro. Un davanter que torna a 
casa després de dos anys, per a liderar 
la línia ofensiva. Ramiro serà ajudat per 
Pau Ramírez, arribat del juvenil de Di-
visió Nacional del CN Sabadell.  A més, 
s’hi ’afegirà un castellarenc de cognom il-
lustre en el futsal local, Roc Franch, que 
deixa la disciplina del juvenil nacional del 
FS Manresa, on s’ha format des de les 
categories de base. L’última incorpora-
ció és la del porter del filial, Óscar Ortiz, 
que ja ha estat en dinàmica del primer 
equip en l’última campanya i que deixa-
rà el sènior B, per a compartir lloc sota 
pals amb Joel Rodríguez.

Des de la direcció tècnica, el també 
jugador Marc Mas creu que “Ramiro 
és un jugador molt ofensiu i Ortiz té 
un nivell molt alt. Ramírez és un ju-
gador jove i molt potent i serà impor-
tant. El Roc ha estat una gran sorpre-
sa i té un gran potencial, a més de ser 
molt complet. Són quatre peces que 
seran decisives per a complir els ob-
jectius”.  

  Albert San Andrés

Al tancament d’edició, la padelista 
castellarenca Marina Guinart conti-
nua evolucionant en el FIP Platinum 
de Sardenya, torneig disputat a 
Cagliari (Itàlia). Fent parella amb 
la sevillana Victoria Iglesias van 
superar en el primer partit d’1/32 

la saragossana Lucía Peralta i la 
portuguesa Patricia Maria. L’escull 
a 1/16 seran les també espanyoles, 
Ariadna Cañellas i Teresa Navarro, 
dues jugadores de rànquing infe-
rior a la parella, però amb molta 
experiència sobre la pista.

Marina Guinart 
continua viva al FIP 
Platinum de Sardenya
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El jove jugador castellarenc Edgar Climent, 
defensa del Reial Madrid Castilla, es troba 
concentrat amb l’equip olímpic de la Repú-
blica Dominicana sub-23 sota la direcció de 
l’exfutbolista Ibai Gómez per jugar els Jocs 
Olímpics de París. Es tractaria de la prime-
ra ocasió en què un esportista castellarenc 
disputa unes olimpíades. En concret, la do-
minicana arrenca avui el seu periple olím-
pic amb un amistós contra el combinat de la 
selecció francesa a partir de les 21.15 hores.

A més, suposa tota una fita per a Cli-
ment, ja que el seu club l’ha autoritzat a par-
ticipar en els Jocs de París, tot i que el Reial 
Madrid ha negat la participació a altres ju-
gadors de la seva plantilla com Mbappé o Ca-
mavinga. En el cas d’Edgar, la seva joventut 
i progressió com a futbolista de futur han 
jugat al seu favor perquè el club li donés el 
vistiplau per viatjar a París.

La selecció olímpica de la República 

Dominicana pot tenir un paper destacat en 
aquest torneig i la incorporació del castella-
renc, que la temporada passada va entrar en 
alguna convocatòria amb el primer equip del 
Reial Madrid, afegeix un valor significatiu a 
l’equip. Cal assenyalar que Edgar va debutar 
amb la selecció dominicana al mes de març 
en un amistós contra el Paraguai. El caste-
llarenc té la doble nacionalitat i ha decidit 
fer el pas de defensar la samarreta domi-
nicana per disputar els Jocs. També havia 
jugat amb Espanya fins a la categoria sub-19.

De fet, a les Olimpíades, haurà de jugar 
contra Espanya, ja que la selecció dominica-
na participa en els Jocs dins del grup D, on 
també hi ha l’Uzbekistan i Egipte. El debut 
d’Edgar, si entra en la convocatòria, serà el 
24 de juliol contra Egipte a les 5 de la tarda a 
l’estadi de La Beaujoire, a Nantes. L’enfron-
tament contra Espanya serà el 27 de juliol. 

 || REDACCIÓ

Edgar, als Jocs Olímpics

Edgar, a l’esquerra, en un entrenament amb la República Dominicana, preparant els Jocs. || CEDIDA 

FUTBOL | JJOO PATINATGE | CPA CASTELLAR

Les patinadores de grup xou del CPA Castellar, 
Aina Sanosa i Nora Borrego, tanquen una tem-
porada d’èxit amb  una segona posició en el II 
Open Stars Xou, disputat a Tarragona.

Poc després d’assolir un èxit internacional 
a Itàlia, les dues patinadores han tornat a pujar 
al podi amb el CPA Castellbisbal. En aquesta 
ocasió ha estat en la competició internacional 
disputada a l’Anella Mediterrània, on han par-
ticipat més de 120 grups arribats de tot l’estat 
i de Franca i Itàlia. Precisament d’aquesta úl-
tima nacionalitat van ser les guanyadores de 
l’ASD Skating Don Bosco, que amb el seu xou 
The Race van sumar un total de 35,42 punts, 
davant del Ser capaç d’aconseguir-ho del CPA 
Castellbisbal de les dues castellarenques, que 
va sumar un total de 25,52 punts. En tercer lloc 
va acabar el CP Ciutat de Sabadell amb Megan, 
16,65 punts.  || A. SAN ANDRÉS

Sanosa i Borrego tanquen temporada

El Torneig d’Escacs Gregorio Sánchez, a punt

Anodizados BP amb el director d’El Casal. || CEDIDA

L’Associació d’Alumni El Casal i el Club d’Es-
cacs Castellar organitzaran la 5a edició del Tor-
neig d’Escacs Gregorio Sánchez durant la Festa 
Major de Castellar, al setembre. Per aquest es-
deveniment, l’organització continuarà amb els 
acords de patrocini amb Tien21 i Anodizados BP, 
dues empreses ubicades al Pla de la Bruguera.

Amb el 50è aniversari de l’Escola El Casal, 
el 2017 va arrencar la primera edició d’aquest 
torneig, que enguany arriba a la cinquena. És 
per això, que des d’El Casal i el Club d’Escacs 
posen en relleu la importància del patrocini, ja 
que “sense la implicació social del comerç, la 
indústria de Castellar i el suport municipal 
es faria molt difícil organitzar totes les acti-
vitats que es desenvolupen a la vila”, com re-
marquen des de l’Alumni.  ||  REDACCIÓ

Sanosa i Borrego a Tarragona. || CEDIDA

ESCACS | CE CASTELLAR- ASSOC. ALUMNI EL CASAL
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· Una temporada de blancs i de 
negres en el tema esportiu, amb 
el descens del primer equip i l’as-
cens del segon.
Del primer equip van plegar qua-
tre o cinc jugadors i s’han pujat del 
segon equip. Era difícil competir en 
la categoria per la diferència d’ELO, 
ja que els nostres jugadors són en-
cara joves que han pujat del segon 
equip. Tot i això, considero que la 
temporada ha estat bona, pel fet que 
es va perdre en l’última ronda i per 
la mínima, tenint moltes baixes. El 
descens entrava dins de les possibi-
litats. Respecte al segon, l’equip ha 
fet una gran temporada i el pròxim 
objectiu és mantenir-se a Segona.

· Quin ha estat el descobriment 
més important de la temporada?
Hem tingut la sort de poder comptar 
amb Jorge Iglesias com a mestre, i 
els més joves han progressat molt. 
Ha pujat molt el nivell de la majoria 
i s’han guanyat vuit torneigs, un as-
pecte que feia temps que no es veia.

“Els escacs són un esport molt complet”

 Albert San Andrés

Va entrar com a president del Club 
d’Escacs Castellar l’octubre pas-
sat i ha viscut un descens del primer 
equip i un ascens del segon, en la 
primera temporada

ENTREVISTA

Josep Carbonés

· La renovació generacional està 
canviant el club, doncs.
Estem intentant fer el relleu, ja que 
la major part dels socis som gent 
gran. Acabes trobant que no tens 
jugadors joves, i s’ha de buscar que 
hi hagi una renovació. 

· Què esteu fent al club per acon-
seguir-ho?
En escacs és molt difícil fer-ho. No 
és com el futbol, que és molt genera-
cional. Aquí no tenim gaires socis –
en l’actualitat n’hi ha gairebé 50– i el 

moviment és constant, ja que si dei-
xen de jugar, marxen. Aquest estiu 
hem fet el casal per aconseguir mi-
llorar el nivell i tractar d’enganxar 
més infants. Temps enrere era més 
fàcil, perquè la gent s’hi implicava 
més, hi havia menys oferta espor-
tiva i era menys complicat tenir 
socis i patrocinadors. Les quotes 
són baixes per als federats –de 40 a 
60 trimestrals– i de només 40 anu-
als per als socis. Amb això es pa-
guen fitxes, torneigs i els esdeve-
niments que organitzem.

· En quin moment es troba el club 
ara mateix?
Tenim dues parts: l’esportiva i la so-
cial. L’esportiva està molt bé, estem 
molt engrescats i veiem que funci-
ona bastant bé. En la part ambien-
tal hi ha algunes discrepàncies en 
la forma de funcionar des de la sor-
tida de la junta anterior.

· Com doneu a conèixer i poten-
cieu el club?
Aquest any s’ha fet loteria de Cap 
d’Any i una panera. Coses per fer 

veure el nom del club per la vila. 
També organitzem amb El Casal el 
Torneig Gregorio Sánchez i el cam-
pionat social.

· Què aporten els escacs al jugador?
És un esport molt complet, enca-
ra que no ho sembli. Evidentment, 
has de pensar molt, ja que has de 
fer les jugades i anticipar-te als 
moviments del rival. Físicament, 
també és molt cansat, ja que la ten-
sió nerviosa i la concentració que 
has de mantenir desgasta molt. Hi 
ha hagut jugadors que no aguanten 
aquest ritme i s’han de preparar.

· L’etern debat és si els es-
cacs són un esport o és més 
un acte cultural, tot i que és 
una competició.
Personalment ho considero un es-
port molt complet. En el seu mo-
ment va ser objecte de debat i es 
va discutir molt aquest tema, i es 
va decidir que era un esport. Pot-
ser el cop de gràcia seria fer-ho 
olímpic per poder esvair dubtes. 
En el moment que existeix com-
petició no hi ha dubte. Tot i ser un 
esport de molta cultura i en què hi 
ha la necessitat de formar-se intel-
lectualment, el desgast físic, com 
deia, també forma part del joc.

· Què s’ha de fer per aprendre a 
jugar a escacs amb vosaltres?
Tothom que vulgui pot venir al club 
–el local del carrer de Barcelona, 
cantonada Catalunya–. Tenim el 
Jorge, que és mestre FIDE i un 
gran professor. Aquí aprendran 
l’esport i, si volen, també podran 
competir federats.  

Josep Carbonés a la seu del Club d’Escacs Castellar amb una reina gegant pertanyent al Museu dels Escacs. || A. SAN ANDRÉS

esports escacs
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cultura festes veïnals

La salvaguarda de la pintura mural

S’han restaurat les pintures mu-
rals de Fidel Trias i Pagès conser-
vades a l’església de Sant Feliu del 
Racó. Els frescos estaven molt de-
teriorats i s’han unit esforços per 
posar-hi remei. El projecte, que ja 
ha finalitzat, ha tingut un cost de 
75.000 euros, aprovat pel departa-
ment de Cultura de la Generalitat 
de Catalunya, que el subvenciona 
amb el 50%. El Bisbat de Terrassa i 
l’Ajuntament de Castellar hi parti-
cipen amb un 25% cadascun. 

Arcovaleno Restauro S.L. ha 
entomat el projecte de restauració, 
després d’haver guanyat el concurs 
de la Generalitat, formant un equip 
encapçalat per Aitana Valderrama, 
encarregada de direcció de l’equip 
de restauració de la intervenció a 
les pintures de Fidel Trias i Pagès. 
“Hem fet servir diverses tècni-
ques, segons els diferents mo-
ments en què el pintor va fer les 
pintures”. El pintor sabadellenc 
va pintar els murals en diverses 
etapes, durant 11 anys. Del 1953 al 
1956 va pintar les pintures murals 
que decoren la Capella del Santís-
sim Sagrament; el 1963 va fer les 
pintures murals que decoren l’Al-
tar Major, i l’any 1964 va pintar les 
que decoren la zona d’accés a la Ca-
pella del Santíssim.

Ara, l’equip de restauració 
ha identificat les patologies que 
presentaven les pintures per va-
lorar-ne el grau d’afectació en el 
conjunt i restaurar-les. “Estaven 
molt malmeses, tant per filtra-
cions d’aigua com per la capil-
laritat del subsol, a més de la 
presència de diverses esquerdes 
estructurals de moviment”, diu 
Valderrama. Les pintures, tot i ser 
dins l’església, són vulnerables a les 
condicions ambientals de la seva 

Pintures murals de Fidel Trias i Pagès a la Capella del Santíssim Sacrament de l’església de Sant Feliu del Racó. || M. ANTÚNEZ

Treballs a les pintures de Trias i Pagès de l’Altar Major de l’església de Sant Feliu. || M. A.

La restauració i conservació de les pintures murals de l’església de Sant Feliu realça l’obra de Fidel Trias i Pagès

 Marina Antúnez ubicació. A més, Trias i Pagès va 
utilitzar la tècnica del tremp, “que 
és molt delicada”. De fet, en el seu 
moment,  “el mateix pintor ja va 
intentar fer una fixació amb una 
resina vinílica perquè duressin 
més, ja va detectar alteracions”. 

Per revertir tot això, al mes 
d’abril es va iniciar el procés de 
conservació i restauració de les 
pintures de Trias i Pagès. Primer, 
se’n van identificar les alteracions, 
es va fer un reportatge fotogràfic 
per deixar constància de les pato-
logies detectades, es van cartogra-
fiar les alteracions i es van fer estu-
dis analítics dels materials. “Vam 
veure que el pintor havia fet re-
tocs amb tècnica acrílica, que era 
una pintura més moderna, per-
què se li disgregava la pintura al 
tremp”. Es va procedir a fer neteja 
de les pintures en sec, per eliminar 
sediments, i química, per eliminar 
la brutícia més adherida. “Vam pal-
par i netejar per saber com està 
la pintura en cada punt”, apunta 
Valderrama. 

A continuació, es van elimi-
nar les eflorescències salines i els 
dessalats puntuals, amb elimina-
ció mecànica i dessalats. Després, 
es van fixar les pintures amb pro-
ductes adhesius per evitar-ne el 
despreniment; “això es fa per va-
porització, per cohesionar la pin-
tura i recol·locar-la”.  

Es van consolidar els estrats 
amb diverses actuacions, en fun-
ció de la profunditat de les fissu-
res. “Hem estucat esquerdes amb 
morters tradicionals, a base de 
calç o guix, i hem fet retocs cro-
màtics amb tècniques aquoses”. 

l’origen dels murals

Cap als anys cinquanta, i gràcies a 
una generosa iniciativa, Fidel Trias i 
Pagès, un notable artista sabadellenc, 
va començar a decorar amb unes pin-
tures murals l’església de Sant Feliu 

del Racó. Trias hi va aportar una força 
d’una gran sinceritat humana i artís-
tica, i va voler comunicar amb un llen-
guatge propi el seu concepte de religi-
ositat i de bellesa. “Són personatges 
de grans dimensions, que tens molt 
properes perquè t’embolcallen”. 
Com a dada curiosa, en dues de les 
pintures laterals hi ha representada 
la seva dona i, en una d’elles, també 
un bebè, que és la seva filla. 

PATRIMONI | ESGLÉSIA DE SANT FELIU

És el cost de la 
restauració finançada 

entre la Generalitat 
(50%), Ajuntament 

(25%) i Bisbat (25%)

EUROS
75.000
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El dissabte dia  20 de juliol se celebra 
la final de la Batalla de Bandes pro-
gramada pel Calissó Cultural. L’acte 
tindrà lloc a la Sala Blava de l’Espai 
Tolrà. A partir de les 18 hores s’obri-
ran les portes, amb l’entrada gratuïta 
per a tothom. Hi haurà servei de bar 
i sopar, amb la presència de Garban-

S’acosta la final de la Batalla 
de Bandes del Calissó

Imatge promocional de la Batalla de Bandes. La final, el dia 20. || AJ. CASTELLAR

zo Negro, una furgoteca 100% vege-
tal que oferirà nachos casolans, bra-
ves, hamburguesa clàssica i també 
la tapa guanyadora del Corretapa de 
Castellar d’enguany: Bonanza - bri-
oix de pulled unpork. Serà una bona 
oportunitat per poder-la tastar. 

Les bandes que arriben a la 

final són Wild Mamas (19 h), Os Vi-
gilantes (20.30 h) i Last Hope (22 h). 
Un cop hagin actuat, a les 23.30 h es 
desvelarà la guanyadora i finalistes 
de la batalla. La primera rebrà un 
xec de 1.000 euros i la possibilitat 
de concert a l’espai Vilabarrakes de 
Festa Major. La segona, un xec de 300 
euros, mentre que la tercera tindrà 
xec de 200 euros. 

Durant el mes de juny, deu 
grups han competit, musicalment 
parlant. Aquesta setmana passa-
da ja es va desvelar quins grups han 
quedat finalistes, després d’haver 
estat valorats per un jurat semipro-
fessional.

Totes elles, també les altres 
set participants que van superar  
la fase preliminar, reben un des-
compte en material musical  al co-
merç La Guitarreria. 

La Batalla de Bandes del Ca-
lissó és la primera que s’ha celebrat 
mai a Castellar del Vallès. L’escenari 
on han competit ha estat a l’interior 
del Calissó Cultural, un espai que se-
gueix amb més concerts en directe 
aquest estiu. 

DISSABTE 20 | MÚSICA

Un fotograma de la pel·lícula ‘Barbie’. || L’ACTUAL

CINEMA | PL. CALISSÓ

‘Barbie’ a la fres-
ca en pantalla gran 
aquest divendres

Divendres 19, a les 22 h, torna el ci-
nema a la fresca a la plaça de Cal 
Calissó amb la pel·lícula Barbie, ba-
sada en la línia homònima de nines 
de moda de Mattel i dirigida per 
Greta Gerwig, que va coescriure el 
guió amb Noah Baumbac. El film va 
suposar un gran fenomen de taqui-
lla l’any passat i va aconseguir di-
versos reconeixements als premis 
Oscar de Hollywood.  

Dissabte 6 de juliol, els Castellers 
de Castellar van actuar a Caldes 
de Montbui, a les festes del barri 
de la Bolera. Allà van compartir 
plaça amb els Escaldats, padrins 
de la colla castellarenca, i amb els 
Margeners de Guissona.

Els Castellers de Castellar van 
portar a plaça dos pilars de 4 simul-
tanis, un 3 de 7, un 4 de 6 amb agu-
lla, un 3 de 6 amb agulla i un pilar 
de 5, que va caure després de car-
regar-lo, quan baixava l’enxaneta. 
Per primera vegada aquesta tem-
porada, els Capgirats van poder 
portar un 3 de 7 i un pilar de 5 en 
una actuació fora de casa.

Divendres 12, l’assaig de la 
colla es va fer a l’aire lliure, a la 
plaça Calissó. Quan va acabar l’as-
saig, es va projectar a la matei-
xa plaça el documental Enxaneta, 
dins del cicle de Cinema a la Fres-
ca. L’endemà, dissabte 13, la colla 
va col·laborar amb la festa major 
de Can Font i Ca n’Avellaneda i hi 
va fer un pilar de 4, un altre pilar 
de 4 aixecat per sota i un 3 de 5 net.

La tècnica de la colla valora 
molt positivament l’esforç fet du-
rant aquest primer tram de tempo-

rada, que ha permès portar bons 
castells a la plaça i treballar noves 
fites que es volen encarar durant 
el segon tram.

Els Capgirats ara tenen una 
pausa de vacances i tornaran als 
assajos el dia 26 d’agost per prepa-
rar l’actuació de la Festa Major, que 
serà el 7 de setembre.  || REDACCIÓ

Actuació i col·laboració 
dels Capgirats

Actuació castellera.  || CAPGIRATS 

CASTELLERS DE CASTELLAR | CALDES

CONCERT | DIRECTE

Dijous, concert d’Enrique 
Santiago al Calissó Cultural

La rumba, el flamenc i la salsa protagonitzaran el proper concert al Ca-
lissó Cultural, dijous 25 a partir de les 21 h. El cantant, músic i guitarris-
ta Enrique Santiago ofereix un repertori de rumba fusió, molt divers i 
amb molt de ritme, música ideal per a les nits caloroses d’estiu.

Santiago interpretarà cançons de tota la vida, que tothom coneix, 
i les cançons de més tendència dels artistes de moda. Ofereix versions 
de temes molt popular en els gèneres de la rumba, el flamenc, el pop, 
llatí, les balades i la música fusió, des de cançons de tota la vida a les me-
lodies més actuals.

Versiona artistes com Estopa, Melendi, Gipsy Kings, Los Chichos, 
Rosalia, Maluma, Shakira, Bizarrap i molts artistes més.  ||  M. ANTÚNEZ
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Aquest dijous, dia 25, a les 21.30 
hores, finalitzarà el cicle de concerts 
i ballades sardanistes a la plaça del 
Mercat, impulsades per l’Agrupació 
Sardanista Amics de Castellar en el 
marc de la programació de les Nits 
d’Estiu de l’Ajuntament de Castellar.

Aquesta vegada ens visita la 
Cobla Sant Jordi, que des del 1997 
també té el títol de Cobla Ciutat de 
Barcelona, atorgat per l’Ajuntament 
de la capital catalana. 

Dijous finalitzen les sardanes de les Nits d’Estiu
   M. A.

ASAC | CONCERT

La Cobla Sant Jordi - Ciutat de Barcelona actua dijous 25 a Castellar. || CEDIDA

Aquesta cobla ha tingut, des de 
la seva fundació el 1983, la voluntat 
d’atendre específicament la músi-
ca de concert, amb una programa-
ció reiterada i consolidada d’obres 
de referència, d’obres oblidades i de 
música de nova creació.

La seva discografia comprèn 
una vuitantena d’enregistraments 
de contingut divers. Entre els guar-
dons que ha rebut fins avui, ja cte-
nen el Premi Ciutat de Barcelona de 
Música 2011, el Premi Altaveu 2012, 
així com els Premis Enderrock 2013. 

D’altra banda, aquesta setma-
na, l’Agrupació Sardanista Amics 

de Castellar també s’ha fet ressò 
de la mort del compositor de sarda-
nes Joan Lázaro. El manresà va ser 
l’autor de les peces “La catedral del 
Vallès”, “Sardanistes i bastoners” i 
“Un somriure encisador”, sardanes 
dedicades a diverses entitats o per-
sones de la vila. 

Lázaro va tenir una presència 
molt dinàmica en el món sardanista 
de la Catalunya Central. Amb quinze 
anys, va entrar a formar part com a 
dansaire de la colla sardanista Flors 
de Maig i més tard a la colla Dintre el 
Bosc, de la qual en va ser capdanser 
durant dotze temporades. 

La 39a Revetlla de St. Jaume, a punt

Aquest cap de setmana se celebra la 
39a Revetlla de Sant Jaume al carrer 
de Sant Jaume, organitzada per l’Agru-
pació de Veïns del Pla. Les activitats 
s’han previst per als dies 19, 20 i 20 de 
juliol. Al santoral, aquest dia es com-
memora el dia 25. 

Divendres, a les 19 h, la revetlla 
s’engega amb un acte ben original, en 
concret, amb la presentació del llibre 
La casa del Pla (Ed. de l’Albi), d’E. Vi-
ladoms, el nom de ploma d’Enrique-
ta Hernández Farell.

Aquesta és la seva òpera prima. 
L’autora havia viscut molt temps en 
aquest carrer castellarenc, on va néi-
xer, i a través de la novel·la repassa la 
memòria familiar. De bracet de la his-
tòria i la ficció, Viladoms reivindica els 

morts a la guerra  i els qui els estima-
ven i no els van poder enterrar.

A les 21 h s’ha previst una botifar-
rada i havaneres amb La Vella Lola, a 
les 22.30 h, amb rom cremat. 

Dissabte 20, a les 18 hores, s’ha 
previst animació infantil amb un mag, 
globoflèxia i xou de bombolles. A les 21 
h es farà el tradicional sopar de veïns i, 
a les 22.30 h, començarà la música en 
directe a càrrec del grup El Madrigal. 
Finalment, a mitjanit, el ball seguirà 
amb el DJ Park. 

Diumenge 21, a les 12  del migdia, 
s’ha programat un matí de dibuix in-
fantil i pintacares i també l’actuació del 
Ball de Bastons de Castellar. A les 13 h 
es podrà gaudir d’un vermut. A les 19 h 
hi haurà un taller de sardanes a càrrec 
de Margarida Solà i Àngel González. 
La revetlla finalitzarà amb un concurs 
de truites, a les 19.30 hores. 

  Marina Antúnez

CARRER ST. JAUME | CAP DE SETMANA

Imatge del sopar de la Revetlla de Sant Jaume del 23 de juliol del 2023. Enguany, també s’ha programat a la 39a edició. || Q. P.

Els dies 19, 20 i 21 de juliol s’han previst activitats per a totes les edats, organitzades per l’Agrupació de Veïns del Pla

FESTES | CAP DE SETMANA

NITS D’ESTIU | MÚSICA

Sant Feliu del Racó celebra la Festa Major
Durant tres dies, 
l’associació veïnal 
ha previst diverses 
propostes festives

Sant Feliu del Racó es vesteix de 
gala per celebrar la seva Festa 
Major. Els dies 19, 20 i 21, l’Asso-
ciació de Veïns d’El Racó i de Sant 
Feliu del Racó han preparat diver-
ses activitats obertes a tothom i 
per a tots els públics. El nucli es 
convertirà en l’escenari de la festa Els Més Tranquils, a la Festa Major de Sant Feliu del 2022. Enguany, tornen!  || Q. P.

més gran del veïnat.
Les propostes arrenquen di-

vendres a les 21.30 h, amb el pregó 
de Festa Major a la plaça del Dr. 
Puig. A partir de les 22 h, al Camp 
del Serrat, nit de DJ electròni-
ca amb Mireia, Rippin-Alexa i DJ 
Guest i Aixer. 

Dissabte 20, a partir de les 9, 
s’inicien els campionats de pàdel 
per parelles. Una mica més tard, a 
les 10.30 hores, ho fan els jocs infan-
tils. A partir del migdia, començarà 
un vermut musical amb Moni Poy, 
CASH, Javi D’Lux, Keke i Vallde & 
Vilalta. També s’ha previst un dinar 
a càrrec de la Masia del Racó.

A les 17.30 h de la tarda arren-
quen les tradicionals Cantades by 
Els Més Tranquils, seguits de la 
batucada dels Tucantam Drums 
de l’ETC. 

De 22 h a 03 h es munten les 
Barraques de Festa Major, amb ac-
tuacions de Pepe Toro, concert de 
La Trinxera i  Josep Duran B2B Toti.

Diumenge 21, a les 11.45 h, s’ha 
previst un vermut musical a càr-
rec de Vermouth Mussons. La clo-
enda de la Festa Major tindrà lloc 
de 17 h a 20, a la plaça del Dr. Puig, 
amb jocs populars i, finalment, un 
espectacle familiar que s’iniciarà a 
les 18.30 h.  ||  M. A.
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La Festa major de Can Font - Ca 
n’Avellaneda va donar el tret de sor-
tida als seus actes divendres passat, 
12 de juliol, a la plaça de Can Font. 
Després de l’inici de les festivitats 
amb el chupinazo i ja amb tots els as-
sistents assortits amb el sopar que 
oferia el servei de bar i d’entrepans 
a la brasa de l’associació de veïns, va 
tenir lloc el pregó. Montserrat Bel-
tran va ser l’encarregada de dur-lo 
a terme, i hi va convidar a fer de la 

“La gent s’ha bolcat molt en 
la nostra Festa Major”

Els inflables de la piscina de la Penya Arlequinada, part de les olimpíades. || Q. PASCUAL

La Festa Major de Can Font - Ca n’Avellaneda ha estat un èxit

festa major un lloc d’unió, comuni-
tat i civisme.

I després, un espectacle de llum 
làser va ser l’avantsala d’un dels 
actes més esperats, la 8a edició de 
“Tu vecino me suena” que va omplir 
la plaça de gom a gom. “Hi va haver 
molta afluència de gent i molta ex-
pectació”, diu Roser Gabarró, la 
presidenta de l’Associació de veïns.

L’espectacle va comptar amb 
Noé Porras presentant i amb la pre-
sència de la iaia Maria, un curiós 
personatge que ja fa anys que apa-

FESTA MAJOR | NITS D’ESTIU

reix durant el concurs. El primer 
lloc de la categoria infantil va ser 
per a una imitació de Michael Jack-
son i de la d’adults va ser-ne  una del 
grup Buhos.

L’endemà, dissabte, a les 13 h, 
va tenir lloc l’actuació dels Capgi-
rats, seguida d’un vermut de Festa 
Major. La tarda va estar marcada per 
les olimpíades de Festa Major, amb 
55 participants i diverses activitats 
infantils com cantajocs, globoflèxia 
i pintacares a la Penya Arlequinada. 
De 18 a 20 h, els inflables a la pisci-
na van ser una de les atraccions més 
populars i a les 21.30 h, un sopar amb 
rifa popular va reunir 110 persones 
a la plaça de Can Font.

Del diumenge, 14 de juliol, Ga-
barró en destaca “el tobogan d’ai-
gua, que el fem baixar des del car-
rer Terrassa fins al final, perquè 
és una baixada molt gran, hi va 
haver molts participants, perquè 
hi havia unes cues... igual que si 
fóssim a Salou!”. A les 13.30 h, la 
Penya Arlequinada organitzava el 
dinar on cadascú es feia el seu arròs.

Tot i que encara no s’ha reunit 
tota la junta per fer-ne la valoració, 
Gabarró afirma que “aquest any ha-
víem sortit amb unes expectatives 
molt bones pel que fa a la festa, i 
han donat un resultat molt posi-
tiu, la gent s’ha bolcat molt en la 
nostra festa major, i cada vegada 
tenim més nens i nenes”.  

 Jaume Clapés Solé

Dimecres 17, el Centre d’Estudis 
Castellar - Arxiu d’Història va dur 
a terme la darrera sessió dels Ves-
pres amb Història d’aquest estiu 
centrada, en aquesta ocasió, amb 
el valor patrimonial de les mines 
d’aigua. Després d’una breu pre-
sentació a l’audiència, amb més 
d’una trentena de persones,  es 
va projectar el documental Els al-
tres camins de l’aigua, produït pel 
diari independent i cooperatiu Fe-
taSantfeliu.

Després, es va iniciar un col-
loqui amb els seus protagonistes, 
l’equip d’estudi i exploració de les 
mines d’aigua de Sant Feliu de Llo-
bregat, format per Jaume Cam-
pos, Oriol Valls i Josep Menargues. 

Ells mateixos van explicar 
com va començar el seu projecte 
amb les mines, amb el propòsit de 
descobrir i donar a conèixer aquest 
patrimoni hidràulic subterrani de 

les mines d’aigua a Sant Feliu.
L’equip , que té coneixements 

d’espeleologia, ha topografiat i do-
cumentat les mines durant tres 
anys i ha constatat la seva realitat. 
“Són mines que s’abandonen al 
segle XIX i que encara podrien 
tenir ús, en períodes de sequera”, 
van dir.  Fent el símil amb les mines 
a Castellar, es coincideix en el fet 
que els accessos a aquestes mines 
sovint han quedat soterrats sota el 
bosc o bé malmeses per les arrels 
“i ens agradaria que les adminis-
tracions fessin un manteniment 
més continuat de les mines”.  

Diverses persones del públic 
van fer aportacions interessants a 
l’explicació dels conferenciants. El 
feedback va ser molt enriquidor.
“Tenim un patrimoni hídric igno-
rat durant molt de temps que en 
època de sequera pren més relle-
vància que mai”.  || M. A.

Les mines d’aigua, 
un patrimoni oblidat

L’equip d’estudi i exploració de mines d’aigua a Sant Feliu, al CECV-AH. || M. A.

CECV-AH | CRÒNICA
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DESTAQUEM EXPOSICIONS I ALTRES

del 19 al 28 de juliol de 2024

DIVENDRES 19
A partir de les 20 h – PROPOSTA
39a Revetlla de Sant Jaume
Carrer de Sant Jaume
Organització: Agrupació de Veïns 
del Pla

21 h – MÚSICA
Jazz als Horts de Puigvert
Amb el grup Feng Shuing
Horts de Puigvert
Organització: Els Horts de Puigvert

A partir de les 21.30 h – PROPOSTA
Festa Major de Sant Feliu del 
Racó
Sant Feliu del Racó
Organització: AV d’El Racó i de Sant 
Feliu del Racó 

22 h – CINEMA
Barbie
Pl. de Cal Calissó
Organització: Ajuntament

DISSABTE 20
A partir de les 9 h – PROPOSTA
Festa Major de Sant Feliu del Racó
Sant Feliu del Racó
Organització: AV d’El Racó i de Sant 
Feliu del Racó

A partir de les 18 h – PROPOSTA
39a Revetlla de Sant Jaume
Carrer de Sant Jaume
Organització: Agrupació de Veïns 
del Pla

19 h – MÚSICA
Batalla final de bandes: Wild 
Mamas, Os Vigilantes i Last Hope
Sala Blava de l’Espai Tolrà
Organització: Calissó Cultural

19 h -  BALL
Masterclass. Iniciació al Ball 
Country
Local del CEC
Organització: Som Vallès Trail, CEC 
i Oncolliga
*Cal inscripció

DIUMENGE 21
A partir de les 11.45 h – PROPOSTA
Festa Major de Sant Feliu del 
Racó
Pl. del Dr. Puig
Organització: AV d’El Racó i de Sant 
Feliu del Racó

A partir de les 12 h – PROPOSTA
39a Revetlla de Sant Jaume
Carrer de Sant Jaume
Organització: Agrupació de Veïns 
del Pla

DILLUNS 22
De 19 a 23 h -  MÚSICA
Els dilluns de tardeo als ‘xorritos’
Pl. de Catalunya
Organització: La Fàbrica

DIMARTS 23
18 h – TALLER
Taller formatiu de reanimació car-
diopulmonar
A càrrec de la Dra. Marisa Villalobos. 
Inscripcions dilluns, dimecres i di-
vendres de 18 a 20 h al local del CEC 
o al tel. 937443447
Local del CEC
Organització: Centre Excursionista 
de Castellar

19 h – PROPOSTA
Ple municipal
Ca l’Alberola
Organització: Ajuntament

De 20 a 22.30 h – BALL
Ballada de tango
Cal Calissó
Organització: Sabadell Tango

DIJOUS 25
De 9.30 h a 13.30 h i 16.30 a 20.30 h 
-  PROPOSTA
Donació de sang
Reserva de cita a https://donar-
sang.gencat.cat 
La Fàbrica
Organització: Banc de Sang i Teixits

20.30 h – BALL
Classes de salsa i bachata
Pl. de Catalunya
Organització: Ajuntament

21 h – MÚSICA
Concert al Pati: Enrique Santiago
Terrassa de Cal Calissó
Organització: Cal Calissó

21.30 h – MÚSICA
Sardanes amb la Cobla Sant Jordi 
- Ciutat de Barcelona
Pl. del Mercat
Organització: Agrupació Sardanista 
i Ajuntament

DIVENDRES 26
22 h  - MÚSICA
Cinema: Super Mario Bros. La pel-
lícula
Pl. de Cal Calissó
Organització: Cal Calissó

DISSABTE 27
De 10 a 12.30 h – PROPOSTA
Urban Sketchers Dibuixant 
Castellar
Masia El Brunet 
Organització: Dibuixant Castellar

Concert de jazz als Horts de Puigvert
Divendres 19 · 21 h · Els Horts de Puigvert

Els horts de Puigvert han programat un con-
cert de jazz gratuït en el marc de les Nits d’Estiu. 
Anirà a càrrec del grup Feng Shuing, una banda 
de músics de l’escena jazzística de Sabadell for-
mada per Marc Teclas (guitarra i veu), David 
Calvo (saxo tenor) i Eduardo Medina (contrabaix. 
Oferiran un repertori variat d’estàndards del jazz, 
boleros, i algun tema pop amb estil jazzístic. Una 
bona oportunitat per gaudir de la interpretació 
en clau de jazz de cançons del repertori clàssic, 
amb alguna sorpresa personal. 

Exposició de Laiuska
Cal Calissó
Fins a l’1 d’agost
Organització: Calissó Cultural

Exposició de fotografies de Francesc Catalan
Fins al 31 de juliol
Local del Centre Excursionista de Castellar
Organització: CEC

Exposició Art·teràpia de Maribel González
Alcavot Espai Cultural
Tot el mes de juliol

L’admissió d’actes finalitzarà, com a màxim, el dimecres a les 12.30 h
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FARMÀCIES DE GUÀRDIA 
 
 
DIVENDRES 19 VALLÈS 
DISSABTE 20 VALLÈS 
DIUMENGE 21 YANGÜELA 
DILLUNS 22 EUROPA 
DIMARTS 23 BONAVISTA 
DIMECRES 24 CASANOVAS 
DIJOUS 25 LLUCH 
DIVENDRES 26 PERMANYER 
DISSABTE 27 EUROPA 
DIUMENGE 28 CASTELLAR 

Farmàcia Casanovas
937 143 376 · Av. St. Esteve, 3
Farmàcia Permanyer
937 143 829 · Ctra. de Sabadell, 48
Farmàcia Catalunya Núria
655 41 61 41 · Balmes, 57
Farmàcia Lluch
937 145 025 · Av. St. Esteve, 71
Farmàcia del Vallès
937 159 099 · Barcelona, 58
Farmàcia Yangüela 
937 145 289 · Torras, 2
Farmàcia Europa 
937 472 890 · Barcelona, 78-80
Farmàcia Castellar 
937 203 825 · Ctra. Sabadell, 3

DEFUNCIONS 

Servei d’urgència nocturn: a partir 
de les 24 h es deriva a les farmàcies 
de guàrdia de Sabadell i Terrassa.

Farmàcies servei 24 hores Sabadell:
Farmàcia Carrera: ctra. de Terrassa, 377

“No és fàcil estar sola, les altres persones et miren amb ulls impacients, com de sala d’espera.”
Tove Ditlevsen

@jninerola @josepmariagimenez @josep.serra55
Tardes d’estiu Empedrat Ruta per Sant Feliu i font de la Riera

POSTALS DE CASTELLAR 
 

INSTAGRAM · @lactual

La Transversal, el servei d’òmnibus que passava, entre altres poblacions de la zona, per Castellar 
del Vallès. El transport de masses castellarenc sempre ha anat sobre rodes, no per la puntualitat 
ni per l’eficiència, sinó perquè no hi ha hagut més remei que agafar omnibusos, autobusos o cot-
xes particulars: la línia de tren castellarenca encara té l’estatus de llegenda urbana. || AUTOR: DES-

CONEGUT || TEXT: CENTRE D’ESTUDIS - ARXIU D’HISTÒRIA DE CASTELLAR DEL VALLÈS

Anunci de l’òmnibus La Transversal

ANNA ROSA MANCAS PRATS
CENTRE AUDITIU CASTELLAR

Plaça Calissó, 2
93 000 83 98 / 637 15 91 91

www.centreauditiucastellar.cat

Per molts anys d’audició

Recoma-
nació

penúltima

12/07/2024
Lluís Roura Umbert · 81 anys
12/07/2024
Antonio Fernández Román · 91 anys
15/07/2024
Elvira Prat Serratusell · 87 anys
16/07/2024
Maria Josefa Ortega Ibañez · 87 anys

TELÈFONS DINTERÈS: Ajuntament 93 7 14 40 40 ·  Fax Ajuntament 93 714 40 93 · Policia 93 7 14 48 30 · WhatsApp Policia Local (urgències) 696 462 050 · Avaries enllumenat  092 · Bombers 900 131 326 · 93 714 49 
51 Ràdio Castellar 93 714 43 40 · Casal Catalunya 93 715 89 98 · Casal Plaça Major 93 714 36 55 · CAP 93 747 11 11 · Servei de Català 93 714 30 43 · Centre de Serveis 93 747 10 55 · Ambulància 061 Funerària Castellar 
93 727 74 00 · Tanatori 93 747 1 2 03 · Mossos d’Esquadra 112 · Jutjat de Pau 93 714 77 13 · OSB  93 7 14 53 89 · ACC 93 7 14 6 7 39 · Recollida de mobles 900 150  140 · Taxis Castellar 93 7 14 3 7 75 · Parròquia  93 714 52 83

Una exposició prolongada a sorolls forts du-
rant un nombre elevat d’hores al dia, pot tenir 
conseqüències greus i irreversibles per a la 
nostra audició, ja sigui amb l’aparició d’una 
pèrdua auditiva permanent, tinnitus i pro-
blemes d’intel·ligibilitat de la parla.
En quins entorns podem necessitar prendre 
mesures al respecte?
Llocs de treball (construcció, indústria), en-
treteniment que implica als nivells de soroll 
(discoteca, bars, concerts…), oci (esports amb 
soroll d’impacte o de motor), o altres entorn 
més quotidians.

En el moment d’escollir uns protectors audi-
tius adients hem de considerar el nivell de so, 
la comoditat i preferències personals. És im-
prescindible assessorar-se i rebre una atenció 
personalitzada des dels centres auditius es-
pecialitzats, per tal de fer una elecció òptima.
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la contra

Montse Castellà

Hem de poder perdre 
el temps per acollir el 
malestar dels infants

Psicomotricista i mestra

Q
. P

A
S

C
U

A
L

Mestra d’educació infantil i especialista en psicomotri-
citat terapèutica, que reconeix que li va obrir un món. Al 
centre Kairós Psicomotriu, compartit amb la seva filla, es 
dedica a ajudar les famílies a acollir el malestar dels fills

11 respostes

Un tret principal del teu caràcter?
Riallera
Un defecte que no pots dominar?
Impacient
Una persona que admires?
La meva mare
Una estratègia per a les famílies?
Tenir temps per mirar què em diu el fill
Quin plat t’agrada més?
El bacallà amb allioli, la caldereta, etc.
Un país?
Àsia, però també Costa Rica
Una pel·lícula?
‘El cielo protector’, de Bertolucci
Un llibre?
Els de l’Almudena Grandes i Isabel 
Allende
Un músic?
Lluís Llach, Txarango, i també el jazz
Un racó de Castellar?
La zona de Can Casamada
Un desig?
Tenir salut mental per gaudir d’allò 
que faig

”

“

· Ets mestra d’educació infantil.
He estat mestra fins que em vaig ju-
bilar, ara fa vuit anys. A partir de les 
necessitats que veia dels infants i a les 
quals no sabia donar resposta, em vaig 
anar formant en psicomotricitat i he 
fet fins a cinc màsters. Soc una per-
sona inquieta i molt exigent. 

· En quin àmbit et vas formar?
Primer, vaig fer un màster de comuni-
cació enfocada a l’educació, amb Se-
bastià Serrano. Ell em va obrir una 
altra mirada cap als infants. Vaig crear 
l’Anima’t, Juga amb Ells, un projecte 
molt revisat. Al Mestre Pla el vaig im-
plantar l’any 1992 i encara es fa. S’adre-
ça a infants de 0 a 6 anys i m’ha obert 
un món diferent, ajustat i digne, i l’he 
aplicat a diversos ajuntaments durant 
anys. Vaig fer el màster de psicomo-
tricitat, tant educativa com terapèu-

tica.  Ho vaig trobar tan interessant! 
Tan ajustable a les necessitats dels in-
fants que em va canviar la vida. Mentre 
treballava a l’escola, a la tarda anava 
a Manresa a prendre psicomotrici-
tat. Encara m’hi dedico. La meva filla 
és psicòloga sistèmica i jo, pedagoga 
sistèmica. Treballem molt el que té a 
veure amb les relacions amb les per-
sones i com et col·loques dins la famí-
lia, ajudem a desgranar les dificultats 
que passen les famílies, promovem 
la mirada amb amor a les persones.

· Què és la psicomotricitat?
La psicomotricitat és aquell concep-
te que mira la psicologia humana des 
de les relacions que s’estableixen amb 
l’entorn. Què m’està dient aquest in-
fant amb la seva acció i moviment? 
Quina conducta m’està expressant 
perquè jo pugui entendre les seves 
necessitats? Busquem les conduc-
tes ocultes que expressa la criatura. 
Hem de saber-les desxifrar per saber 

com acompanyem aquests fantasmes 
d’acció, com podem entendre aquest 
imaginari de l’infant i com podem fer-
lo evolucionar. Ens enriquim d’estra-
tègies d’intervenció per mirar d’on ve 
el malestar.  

· De quina manera treballeu?
La meva filla va estudiar psicologia 
i psicomotricitat i vam crear Kairós 
Psicomotriu aquí a Castellar. Conti-
nuem treballant des d’aquesta mirada 
terapèutica amb els infants i les famí-
lies, i també amb les escoles. Kairós és 
un espai terapèutic que va començar 
al carrer de Puigverd fa 12 anys. Ara 
en fa dos que som a la plaça Calissó. 
Ens adrecem als infants, però també 
als adolescents i a les seves famílies. 
A Kairós treballem amb les criatures 
de forma individual i en grup, amb el 
joc espontani, que no és lliure perquè 
soc jo qui dissenyo la sala i poso els 
materials. Els nens i les famílies van 
evolucionant amb el seu joc, a mesu-

ra que avancem amb les sessions. A 
l’Anima’t, Juga amb Ells tenim un espai 
perquè les famílies puguin parlar de 
com han estat, què han vist, què han  
descobert. Surten neguits, i entre ells 
es donen solucions que comparteixen. 

· On fallem més, les famílies?
 Cal ser clars, no hem de permetre-ho 
tot. I hem de poder perdre el temps per 
acollir el malestar dels infants. Anem 
amb el fet de fer, fer, fer. Cal buscar 
temps, reflexionar com a adult i en 
parella. Què està passant? Per què 
el nen fa això? Què m’està dient? Què 
canviem, a partir d’aquí? Donar-hi la 
volta en positiu és important. Cada ve-
gada hi ha més criatures que expres-
sen més neguit i poca espera. 

· Feu diagnòstics?
Sí, passem proves i altres. El CDIAP 
(Centre de Desenvolupament Infan-
til i Atenció Precoç) és un servei pú-
blic molt important, ho fan molt bé. 

Els problemes dels infants van a ton-
gades; primer van ser els peus plans, 
després els aparells ortopèdics, i en 
aquests moments, l’autisme va en aug-
ment, no en tots els infants, és clar. I la 
hiperactivitat, el trastorn d’atenció. 

· Tens una història personal 
de pel·lícula?
Bé, la que m’ha tocat viure [riu]. Jo 
soc uruguaiana. La meva mare va ser 
una dona molt progressista a la seva 
època, compromesa i valenta, una de 
les primeres preses polítiques a  l’Uru-
guai. El meu pare era un exiliat català 
i no va poder tornar fins després de la 
mort de Franco. Ens va enviar, al meu 
germà i a mi, amb avió cap a Catalu-
nya abans del cop d’estat de l’Uruguai. 
Teníem 12 i 17 anys. Als anys 80, des 
d’aquí, vam moure fils amb Amnistia 
Internacional per portar la mare i ho 
vam aconseguir; tots els països van 
lluitar per treure-la de la presó, va ser 
la persona de l’any.    

 Marina Antúnez


